Sylwester Bryłka

Wypadki ciężkie i śmiertelne w opinii biegłego sądowego

© Sylwester Bryłka, 2025

Przyczyny ciężkich i śmiertelnych wypadków przy pracy często wynikają z kombinacji różnych czynników. W książce oprócz definicji ciężkich i śmiertelnych wypadków przedstawiono wybrane orzecznictwo sądowe oraz opinie biegłych sądowych z zakresu bhp. Autor dokonał analizy przyczyn wypadków z podziałem na przyczyny techniczne, organizacyjne i ludzkie.

Książka jest przeznaczona dla prawników, pracodawców oraz służb bhp.

ISBN 978-83-8414-186-1

Książka powstała w inteligentnym systemie wydawniczym Ridero

Spis treści

1. Wypadki ciężkie i śmiertelne w opinii biegłego sądowego

2. Wstęp

3. 1. Bezpieczeństwo i higiena pracy

4. 2. Rodzaje wypadków przy pracy

1. 2.1. Wypadki przy pracy

2. 2.2. Wypadki zrównane z wypadkami przy pracy

3. 2.3. Wypadki w drodze do pracy lub z pracy

4. 2.4. Wypadki powstałe w szczególnych okolicznościach

5. 2.5. Procedura postępowania powypadkowego

5. 3. Analiza i badanie przyczyn wypadków przy pracy

6. 4. Przyczyny wypadków przy pracy

7. 5. Orzecznictwo sądowe oraz opinie biegłych sądowych z zakresu bhp dotyczące ciężkich i śmiertelnych wypadków przy pracy

1. 5.1. Orzecznictwo sądowe

2. 5.2.Opinie biegłych sądowych

8. 6. Analiza przyczyn ciężkich i śmiertelnych wypadków przy pracy

9. 7. Świadczenia odszkodowawcze z tytułu ciężkich i śmiertelnych wypadków przy pracy

10. Podsumowanie

11. Bibliografia

Wstęp

Jedną z najważniejszych potrzeb człowieka jest potrzeba bezpieczeństwa. Bezpieczeństwo jako pojęcie okazuje się jednak trudne do jednoznacznego zdefiniowania. Nauka o bezpieczeństwie jest nauką interdyscyplinarną, wykorzystującą dorobek innych dziedzin nauki. Interdyscyplinarność powoduje, że problematyczne pojęcie może być definiowane z różnych punktów widzenia, a w związku z tym — dostosowane do ich obszaru zainteresowań. Nurt związany z organizowaniem bezpiecznych warunków egzystencji, a zwłaszcza bezpiecznych warunków pracy, pojawił się w Polsce pod koniec lat osiemdziesiątych XX wieku. Działaniom tym nadano nazwę zarządzania bezpieczeństwem. W literaturze anglojęzycznej i polskiej rozróżnia się pojęcia bezpieczeństwa i higieny pracy (bhp). Bezpieczeństwo związane jest wówczas z ochroną życia, natomiast higiena — z ochroną zdrowia.

Bezpieczeństwo i higiena pracy (bhp) to stan warunków i organizacji pracy oraz zachowań pracowników zapewniający wymagany poziom ochrony zdrowia i życia przed zagrożeniami występującymi w środowisku pracy.

W systemie organizacji ochrony pracy w Polsce najważniejsze miejsce zajmuje Parlament, a w następnej kolejności: Rada Ministrów, resorty i inne urzędy państwowe. Parlamentowi podlega Rada Ochrony Pracy i Państwowa Inspekcja Pracy. W skład Rady Ochrony Pracy wchodzą: przedstawiciele rządu, przedstawiciele pracodawców i pracowników, posłowie i senatorowie oraz wybitni specjaliści z dziedziny bezpieczeństwa i higieny pracy. Organ ten umocowany jest prawnie przy Sejmie RP. Zgodnie z Ustawą o Państwowej Inspekcji Pracy ROP ma sprawować nadzór nad jej działaniem.

Również w zakładach pracy istnieją różne podmioty, do obowiązków których należy tworzenie bezpiecznych i higienicznych warunków pracy oraz społeczny nadzór tych warunków i kontrola nad nimi. Podstawowym podmiotem, do którego obowiązków należy zapewnienie bezpiecznych i higienicznych warunków pracy, jest pracodawca (art. 15 Kodeksu Pracy). Pracodawca swoje zadania realizuje za pośrednictwem wyspecjalizowanych służb bhp oraz lekarza sprawującego opiekę zdrowotną nad pracownikami. Dodatkowo w kształtowaniu bezpiecznych warunków pracy w zakładzie pracy uczestniczą też sami pracownicy poprzez konsultacje oraz — w większych zakładach — komisje ds. bhp.

System ochrony pracy w Polsce opiera się na źródłach prawa takich jak Konstytucja RP z dnia 2 kwietnia 1997 r (Dz. U. nr 78 z 1997 r., poz. 483 ze zm.) i Ustawa z dnia 26 czerwca 1974 r. Kodeks Pracy (Dz. U. nr 21 z 1998 r. poz. 94 ze zm.). W myśl art. 66 ust. 1 Konstytucji każdy ma prawo do bezpiecznych i higienicznych warunków pracy. W konsekwencji ochroną konstytucyjną objęci są nie tylko pracownicy, ale każdy obywatel świadczący pracę na określonej podstawie prawnej.

Celem niniejszej książki jest analiza przyczyn występowania ciężkich i śmiertelnych wypadków przy pracy w oparciu o orzecznictwo Sądu Najwyższego oraz opinii Biegłych Sądowych z zakresu bhp.

Każdy wypadek przy pracy powstał wskutek określonej przyczyny lub zespołu przyczyn. Przy analizie wypadków uwzględniono:

1. wydarzenia (czynniki) bezpośrednio powodujące urazy wypadkowe — będące bezpośrednią przyczyną wypadków,

2. wydarzenia (czynniki) pośrednio wpływające na powstanie urazów wypadkowych — będące pośrednią przyczyną wypadków.

Przyczyny wypadków przy pracy to wszelkie braki i nieprawidłowości, które bezpośrednio lub pośrednio przyczyniły się do powstania wypadku, związane: z czynnikami materialnymi (przyczyny techniczne), z ogólną organizacją pracy w zakładzie lub organizacją stanowiska pracy (przyczyny organizacyjne) oraz związane z pracownikiem (przyczyny ludzkie).

W pracy tej wykorzystana będzie metoda TOL, która przyczyny wypadków dzieli właśnie na techniczne (T), organizacyjne (O) i ludzkie (L).

Przeprowadzona analiza wypadkowości ma posłużyć zapobieganiu powstawania wypadków i wskazaniu pracodawcom sytuacji i miejsc znacznego ryzyka, a także wskazywać aktualny stan rzeczy, jeśli chodzi o wypadkowość w polskich zakładach pracy z uwzględnieniem rodzaju prac, technologii, stanowisk pracy o szczególnym zagrożeniu. Analiza ma też wyznaczyć zakres działań, jakie polskie firmy powinny podejmować w celu usunięcia zagrożeń wypadkowych.

1. Bezpieczeństwo i higiena pracy

Bezpieczeństwo i higiena pracy to:

1) zespół warunków, które muszą być zachowane, aby ludzie mogli pracować bezpiecznie, czyli bez wypadku i bez szkody dla zdrowia,

2) zespół przedsięwzięć obejmujący wszystkie działania i angażowane w nie środki służące zapobieganiu urazom (wypadkom przy pracy),

3) stan warunków i organizacji pracy oraz zachowań pracowników zapewniający wymagany poziom ochrony zdrowia i życia przed zagrożeniami występującymi w środowisku pracy[1].

Inną definicję znajdziemy na stronie Centralnego Instytutu Ochrony Pracy: „BEZPIECZEŃSTWO I HIGIENA PRACY to ogół norm prawnych oraz środków badawczych, organizacyjnych i technicznych mających na celu stworzenie pracownikowi takich warunków pracy, aby mógł on wykonywać pracę w sposób produktywny, bez narażania go na nieuzasadnione ryzyko wypadku lub choroby zawodowej oraz nadmierne obciążenie fizyczne i psychiczne” /źródło; https://www.ciop.pl/.

Wymagania w zakresie bezpieczeństwa, higieny i ergonomii pracy zawarte są generalnie w przepisach bezpieczeństwa i higieny pracy. Ścisłe określenie tych przepisów jest istotne nie tylko z punktu widzenia zakresu obowiązków ciążących na stronach stosunku pracy, ale także ze względu na dopuszczalność regulacji uchybień przez inspektora pracy w drodze decyzji administracyjnej, jak również odpowiedzialności za naruszenie przepisów bhp przewidzianej w art. 283 §1 k.p.

W strukturze przepisów bhp wymienić należy:

• art. 66 ust. 1 Konstytucji RP,

• art. 15 k.p.,

• dział X k.p. oraz jego przepisy wykonawcze kodeksowe i przedkodeksowe,

• art. 2983 §2 k.p.,

• art. 304–3044 k.p.,

• ustawy szczególne w rozumieniu art. 5 Kodeksu pracy, zawierające postanowienia bhp i przepisy wykonawcze do tych ustaw,

• ustawy odrębne zawierające postanowienia o charakterze bezpieczeństwa i higieny pracy, pod warunkiem, że nie zostały objęte nadzorem i kontrolą specjalistycznego organu,

• postanowienia o charakterze bezpieczeństwa i higieny pracy zawarte w układzie zbiorowym pracy i regulaminie pracy,

• postanowienia o charakterze bezpieczeństwa i higieny pracy zawarte w porozumieniu lub regulaminie telepracy, jeżeli nie stanowią one części składowej regulaminu pracy.

Inną próbę zdefiniowania pojęcia bhp podjął portal Mikroporady.pl. Według tego portalu bhp to zbiór zasad określających sposób wykonywania pracy, a przede wszystkim sposób zapewnienia pracownikom warunków pracy, aby jej wykonywanie było bezpieczne i higieniczne. Nie istnieje legalna definicja bhp — tzn. taka, która zostałaby sformułowana w akcie normatywnym. Jednakże kwestie dotyczące bezpieczeństwa i higieny pracy określono w dziale X Kodeksu pracy, to jest w przepisach od art. 207 do art. 212 Kodeksu pracy. Ustawodawca w tym dziale sformułował obowiązki pracodawcy związane z bhp, a także prawa i obowiązki pracownika w tym zakresie.

Ustawodawca nakłada na pracodawcę odpowiedzialność za stan bezpieczeństwa i higieny pracy w zakładzie pracy, przy czym dla przyjęcia tej odpowiedzialności nie mają znaczenia obowiązki pracowników w dziedzinie bezpieczeństwa i higieny pracy oraz powierzenie wykonywania zadań służby bezpieczeństwa i higieny pracy specjalistom spoza zakładu pracy.

Pracodawca jest obowiązany chronić zdrowie i życie pracowników przez zapewnienie bezpiecznych i higienicznych warunków pracy przy odpowiednim wykorzystaniu osiągnięć nauki i techniki. W szczególności pracodawca ma obowiązek:

• organizować pracę w sposób zapewniający bezpieczne i higieniczne warunki pracy;

• zapewniać przestrzeganie w zakładzie pracy przepisów oraz zasad bezpieczeństwa i higieny pracy, wydawać polecenia usunięcia uchybień w tym zakresie oraz kontrolować wykonanie tych poleceń;

• reagować na potrzeby w zakresie zapewnienia bezpieczeństwa i higieny pracy oraz dostosowywać środki podejmowane w celu doskonalenia istniejącego poziomu ochrony zdrowia i życia pracowników, biorąc pod uwagę zmieniające się warunki wykonywania pracy;

• zapewnić rozwój spójnej polityki zapobiegającej wypadkom przy pracy i chorobom zawodowym, uwzględniającej zagadnienia techniczne, organizację pracy, warunki pracy, stosunki społeczne oraz wpływ czynników środowiska pracy;

• uwzględniać ochronę zdrowia młodocianych, pracownic w ciąży lub karmiących dziecko piersią oraz pracowników niepełnosprawnych w ramach podejmowanych działań profilaktycznych;

• zapewniać wykonanie nakazów, wystąpień, decyzji i zarządzeń wydawanych przez organy nadzoru nad warunkami pracy;

• zapewniać wykonanie zaleceń społecznego inspektora pracy.

Na pracodawcy ciąży także obowiązek informacyjny wobec pracowników w zakresie istniejących w zakładzie pracy zagrożeń dla życia lub zdrowia, a także pracownikach wyznaczonych do udzielania pierwszej pomocy oraz do wykonywania działań w zakresie zwalczania pożarów i ewakuacji pracowników. W przypadku możliwości wystąpienia zagrożenia dla zdrowia lub życia pracodawca jest obowiązany przede wszystkim do poinformowania pracowników o tym fakcie, a także do podjęcia odpowiednich działań mających na celu zapewnienie personelowi ochrony[2].

Ustawodawca w tym dziale sformułował obowiązki pracodawcy związane z bhp, a także prawa i obowiązki pracownika w tym zakresie.

Ustawodawca nakłada na pracodawcę odpowiedzialność za stan bezpieczeństwa i higieny pracy w zakładzie pracy, przy czym dla przyjęcia tej odpowiedzialności nie mają znaczenia obowiązki pracowników w dziedzinie bezpieczeństwa i higieny pracy oraz powierzenie wykonywania zadań służby bezpieczeństwa i higieny pracy specjalistom spoza zakładu pracy.

Z pojęciem bezpieczeństwa i higieny pracy ściśle związana jest nazwa „służby bhp”. Zatrudnienie przekraczające 100 pracowników powoduje konieczność zapewnienia stałego i odpowiednio zorganizowanego „monitoringu” bezpieczeństwa pracy, który w praktyce przybiera kształt jedno- lub wieloosobowej komórki bhp. Zatrudnienie nieprzekraczające 100 pracowników nie daje podstaw do tworzenia zakładowych, zinstytucjonalizowanych struktur bhp. W takim przypadku istnieją trzy rozwiązania, w ramach których zadania służby bhp wykonuje:

• pracodawca,

• osoba zatrudniona przy innej pracy,

• specjalista spoza zakładu w przypadku braku kompetentnych pracowników.

Niezależnie od tego, czy pracodawca ma obowiązek powołania służby bhp, czy jej obowiązki są wykonywane przez pracownika zatrudnionego przy innej pracy — zakres zadań jest identyczny.

Do zakresu działania służby bhp należy w szczególności przeprowadzanie kontroli warunków pracy oraz przestrzegania przepisów i zasad bezpieczeństwa i higieny pracy.

Kontrole te powinny być przeprowadzone ze szczególnym uwzględnieniem stanowisk pracy, na których zatrudniani są:

• kobiety w ciąży lub karmiące dziecko piersią,

• młodociani,

• niepełnosprawni,

• pracownicy wykonujący pracę zmianową, w tym pracujący w nocy oraz

• osoby fizyczne wykonujące pracę na innej podstawie niż stosunek pracy w zakładzie pracy lub w miejscu wyznaczonym przez pracodawcę.

Do zadań służby bhp należy przeprowadzanie kontroli warunków pracy. Jeśli uwzględnić dosłowne brzmienie przepisu, należy uznać, że rolą służby bhp jest bieżący monitoring warunków pracy. Kontrola warunków pracy nie jest zatem przedsięwzięciem jednorazowym!

Przeprowadzanie kontroli warunków pracy wiąże się z oczywistych względów z obecnością pracownika służby bhp na terenie zakładu pracy. Należy bowiem pamiętać, że kontrole warunków pracy oraz weryfikacje przestrzegania przepisów i zasad bhp dotyczą stanowisk pracy, czyli przestrzeni pracy (wraz z obiektami budowlanymi będącymi w dyspozycji pracodawcy i z wyposażeniem w środki i przedmioty pracy, w których pracownik lub zespół pracowników wykonuje pracę).

Z ogólnoświatowych danych wynika, że każdego roku na skutek wypadków przy pracy i chorób zawodowych umiera 2,9 mln osób, natomiast około 402 mln ulega wypadkom przy pracy (Kongres Międzynarodowej Komisji Zdrowia w Pracy, ICOH, 2022 r.). Szacuje się, że wypadki przy pracy i choroby zawodowe przyczyniają się do utraty 5,4% rocznego światowego produktu krajowego brutto (PKB).

Przyczyn wypadków przy pracy upatruje się m.in. w poziomie kultury bezpieczeństwa pracy funkcjonującej w firmie. Wysoka kultura bezpieczeństwa jest związana z poczuciem osobistej odpowiedzialności każdego pracownika za kwestie bezpieczeństwa, przejawiającej się w codziennej pracy.

Na poziomie przedsiębiorstwa o wysokiej kulturze bezpieczeństwa mówimy wtedy, gdy prawo do bezpiecznego i zdrowego środowiska pracy jest cenione i promowane zarówno przez kierownictwo, jak i pracowników.

Podstawą budowania kultury bezpieczeństwa pracy jest priorytetowe traktowanie kwestii zdrowia i bezpieczeństwa pracowników. Niezbędne staje się zapewnienie, że system zarządzania bhp stanowi integralną część ogólnego systemu zarządzania przedsiębiorstwem. Pozwoli to na kontrolowanie ryzyka oraz ograniczenie liczby wypadków i chorób związanych z pracą.

Ważna jest odpowiednia organizacja pracy. Należycie wzmacnia ona poczucie osobistej odpowiedzialności wszystkich pracowników za poziom bezpieczeństwa. Istotne jest wsparcie uzyskiwane w tym zakresie od przełożonych i pracowników dozoru.

[1] Definicja skonstruowana z uwzględnieniem „PN-N-18001:2004 Systemy zarządzania bezpieczeństwem i higieną pracy. Wymagania”.

[2] https://mikroporady.pl/slownik-pojec/bezpieczenstwo-i-higiena-pracy-bhp

2. Rodzaje wypadków przy pracy

2.1. Wypadki przy pracy

Zgodnie z definicją za wypadek przy pracy w rozumieniu art. 3 ust. 1 Ustawy z 30 października 2002 r. o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych uważa się zdarzenie nagłe, wywołane przyczyną zewnętrzną, powodujące uraz lub śmierć, które nastąpiły w związku z pracą.

a) związek z pracą

Związek z pracą istnieje w następujących okolicznościach:

• podczas lub w związku z wykonywaniem przez pracownika zwykłych czynności lub poleceń przełożonych;

• podczas lub w związku z wykonywaniem przez pracownika czynności na rzecz pracodawcy nawet bez polecenia;

• w czasie pozostawania pracownika w dyspozycji pracodawcy, w drodze między siedzibą pracodawcy a miejscem wykonywania obowiązku wynikającego ze stosunku pracy.

b) nagłość zdarzenia

Nagłość nie budzi wątpliwości przy ocenie zdarzeń takich jak np.: upadek pracownika, upadek przedmiotów na pracownika, skaleczenie, upadek z wysokości, porażenie prądem itp. W jaki sposób należy kwalifikować zdarzenia, których przyczyną jest szkodliwe oddziaływanie np. czynników chemicznych lub klimatycznych (porażenie słoneczne, odmrożenie, zatrucie)? Otóż ścisłe trzymanie się treści znaczeniowej wyrazu „nagłe” skutkowałoby odmową uznania tych zdarzeń za wypadki przy pracy, gdyż czas oddziaływania przyczyny zewnętrznej na ich powstanie byłby dłuższy. Z tego powodu nagłości nie należy rozumieć dosłownie jako zdarzenia błyskawicznego i jednorazowego, gdyż działanie może być kilkakrotne lub trwać przez pewien czas, np. kilka godzin. Okres, w którym powinien zamknąć się przebieg nagłego zdarzenia, aby nie straciło ono charakteru wypadku, jest umowny. Trybunał Ubezpieczeń Społecznych (orzeczenie TUS z 19.09.1958 r. TR III/58, OSPiKA 1960, nr 3, poz. 63) wyjaśnił, że zdarzenie jest nagłe, jeżeli czas działania przyczyny zewnętrznej nie przekracza jednej dniówki roboczej. Pozostałe orzeczenia również oscylują wokół tego czasu. Natomiast zdarzenie spowodowane oddziaływaniem przyczyny zewnętrznej przez okres ponad jedną dniówkę, np. działanie tlenku węgla na organizm człowieka, może być uznane za chorobę zawodową. Takie stanowisko zajął TUS w sprawie TR 272/49 (niepubl.).

c) przyczyna zewnętrzna

Przyczyną zewnętrzną może być każdy czynnik zewnętrzny zdolny wywołać szkodliwe skutki. W tym znaczeniu przyczynami zewnętrznymi mogą się okazać nie tylko narzędzie pracy, maszyna, siły przyrody, lecz również czyn innego osobnika, a nawet praca i czynności samego poszkodowanego. Warto zaznaczyć, że źródłem wypadku może być zarówno przypadek przezeń zawiniony, jak i niezawiniony, np. potknięcie się, odruch, nieostrożność.

Przyczyna wywołująca szkodę na osobie musi być zewnętrzna — leżeć poza pracownikiem poszkodowanym. Nie będzie więc wypadkiem przy pracy wylew krwi do mózgu bądź zawał serca, mimo że nastąpi w czasie pracy, jeżeli przyczyna wylewu lub zawału tkwiła wyłącznie w organizmie poszkodowanego (orzeczenie TUS z 13.03.1964 r. II 312/64, OSPiKA 1966, nr 2, poz. 31). Jednakże przyczynie zewnętrznej bardzo często towarzyszy predyspozycja organizmu, która nie tylko powiększa rozmiar skutków wypadku, ale stawia pod znakiem zapytania kwestię, która z przyczyn (zewnętrzna czy wewnętrzna) była przyczyną istotną. Chodzi tu głównie o pogorszenie się stanu zdrowia pracownika cierpiącego na jakąś samoistną chorobę jak miażdżyca, nadciśnienie tętnicze, wrzód żołądka itp.

Przepisy nie wymagają, aby przyczyna zewnętrzna była wyłączną przyczyną zdarzenia. Czasem może nastąpić splot przyczyn tkwiących w organizmie człowieka z przyczynami zewnętrznymi. Z tego względu perforacja żołądka (uchwała SN w składzie siedmiu sędziów z 11.02.1963 r. III PO 15/62, OSPiKA 1964, nr 2, poz. 23), wystąpienie przepukliny, wypadnięcie dysku (wyrok SN z 27.09.1971 r. III CRN 332/71, OSN 1972, nr 4, poz. 73), wylew krwi do mózgu (orzeczenie SN z 21.04.1977 r. III PRN 17/77, PiZS 1978, nr 1, s. 45), zawał serca (wyrok SN z 26.03.1975 r. III PRN 460/74, OSN 1976, poz. 111) itp. mają charakter wypadku przy pracy, jeżeli są wywołane nadmiernym wysiłkiem fizycznym pracownika. Należy stwierdzić, że nawet czynności wykonywane w normalnych warunkach, ale przez pracownika o sprawności zmniejszonej — czy to na skutek choroby, czy też postępujących z wiekiem zmian w organizmie — mogą być, zależnie od całokształtu okoliczności, uznane za podjęte z nadmiernym (dla danego pracownika) wysiłkiem.

Sąd Najwyższy w jednym ze swych orzeczeń (wyrok SN z 13.12.1976 r. III PRN 44/76, PiZS 1978, nr 1, s. 48) stwierdził, że działanie innego człowieka (umyślne lub nieumyślne) na osobę pracownika podczas pracy jest nagłym zdarzeniem w rozumieniu Ustawy z dnia 30 października 2002 r. o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych (Dz. U.2022.2189 t.j. z dnia 2022.10.25, dalej — u.u.w.). W uzasadnieniu wyroku sąd ten stwierdził, że błędne jest stanowisko okręgowego sądu pracy, który przyjął, że zdarzenie nie jest wypadkiem przy pracy, gdyż powstało na tle porachunków osobistych — napadu dokonano z zemsty, w wyniku osobistych nieporozumień. Sąd Najwyższy, uwzględniając rewizję nadzwyczajną, wskazał, że u.u.w. opiera odpowiedzialność zakładu pracy na zasadzie ryzyka wzmożonego, przy której nie ma znaczenia wina zakładu pracy. W związku z powyższym należy przyjąć, że każde oddziaływanie na pracownika podczas pracy stanowi przyczynę zewnętrzną. „Zewnętrzność” takiej przyczyny jak działanie innego człowieka nie może nasuwać żadnych wątpliwości.

Dla przypisania nagłemu zdarzeniu przymiotu wypadku przy pracy konieczne jest, aby przyczyna zewnętrzna została uwarunkowana źródłem zagrożenia zawodowego — szeroko rozumianego.

Za szerokim rozumieniem pojęcia przyczyny zewnętrznej przemawia również fakt, że Sąd Najwyższy w jednym ze swoich wyroków stwierdził na przykład, iż fakt, że ciężar przenoszonego przedmiotu nie przekroczył normy dopuszczalnej dla jednego pracownika, nie wyłącza możliwości uznania zdarzenia za wypadek przy pracy, gdyż dla pracownika, który doznał zawału serca, podniesienie tego ciężaru ze względu na stan chorobowy stanowiło nadmierny wysiłek.

Sąd Najwyższy wyraził pogląd, że przyczynę zewnętrzną może stanowić zatrudnienie w godzinach nadliczbowych, jeżeli warunki pracy i jej rodzaj wpłynęły na zaostrzenie objawów schorzenia samoistnego, doprowadzającego do omdlenia i upadku, w wyniku którego nastąpiły obrażenia ciała (wyrok SN z 24.04.1977 r. III PRN 18/77, PiZS 1978, nr 1, s. 45).

Podczas ustalania przyczyny zewnętrznej wypadku może być także pomocny wyrok Sądu Najwyższego z 16.03.1980 r. (III PR 33/80), który stwierdził, że „przyczyną zewnętrzną może być nawet niefortunny odruch pracownika — jego nieskoordynowane poruszanie się, potknięcie i upadek nawet na gładkiej podłodze”.

Nie można nadawać charakteru przyczyny zewnętrznej — w rozumieniu definicji wypadku przy pracy — samemu faktowi zdenerwowania, spowodowanemu np. przesunięciem pracownika do innej pracy. Również nie można uznać za wypadek przy pracy zawału serca, który wystąpił u pracownika po doręczeniu mu wypowiedzenia umowy o pracę (uchwała SN z 6.05.1976 r. III PZP 2/76; OSN 1976, nr 11, poz. 239). W sentencji swego uzasadnienia Sąd Najwyższy wypowiedział pogląd, że wręczenie pracownikowi pisma zawierającego oświadczenie zakładu pracy o wypowiedzeniu umowy o pracę nie stanowi nagłego zdarzenia wywołanego przyczyną zewnętrzną. Wypowiedzenie to stanowi czynność prawną, mieszczącą się w granicach uprawnień zakładu pracy.

W innym przypadku Sąd uznał za wypadek przy pracy zawał serca wywołany silnym stresem pracownika (wyrok SN z 19.07.1979 r. III CZP 40/79, niepubl.). Sąd ten — na podstawie opinii biegłych, którzy stwierdzili z przeważającym prawdopodobieństwem graniczącym z pewnością, że śmierć, która nastąpiła bezpośrednio po doznanym silnym stresie, spowodowana była przyczyną zewnętrzną pod postacią czynnika emocjonalnego, którego siła przekraczała barierę biologiczną zmarłego — uznał powyższe zdarzenie za wypadek przy pracy.

W innym orzeczeniu Sąd Najwyższy stwierdził, iż istnienie schorzenia samoistnego nie wyklucza uznania wypadku przy pracy za przyczynę dalszego pogorszenia stanu zdrowia (uchwała z 9.04.1968 r., III UZP 1/68, OSNC 1968, nr 8—9, poz. 140). Nie wystarcza jednak „samo domniemanie lub przypuszczenie, że związek przyczynowy jest możliwy, lecz można go przyjąć wówczas, gdy w sposób naukowy, zgodnie z wiedzą medyczną, zostanie ustalone istnienie związku zwiększenia rozmiarów schorzenia z wypadkiem”.

W każdym zatem przypadku ocena wpływu przyczyn zewnętrznych powinna być brana pod uwagę, gdyż uszkodzenie zdrowia lub śmierć podczas pracy — jeżeli pozostają w związku przyczynowym ze schorzeniem samoistnym pracownika — nie wyłączają możliwości uznania tego zdarzenia za wypadek przy pracy. Mogły bowiem powstać szczególne okoliczności, które wpłynęły na dane zdarzenie. Takie uszkodzenie zdrowia — powodujące śmierć — pozostaje w związku przyczynowym z pracą, a więc jego przyczyna znajduje się poza pracownikiem.

Wyróżniamy wypadki przy pracy lekkie, ciężkie, zbiorowe i śmiertelne. Celem niniejszej pracy jest analiza wybranych typów wypadków przy pracy — ciężkich i śmiertelnych.

Wypadkiem śmiertelnym jest takie zdarzenie, w wyniku których nastąpiła śmierć w okresie nieprzekraczającym 6 miesięcy od dnia wypadku. Wypadkiem ciężkim jest zdarzenie, w wyniku którego nastąpiło ciężkie uszkodzenie ciała — takie jak utrata wzroku, słuchu, mowy, zdolności rozrodczej lub inne uszkodzenie ciała albo rozstrój zdrowia naruszające podstawowe funkcje organizmu, a także choroba nieuleczalna lub zagrażająca życiu, trwała choroba psychiczna, całkowita lub częściowa niezdolność do pracy w zawodzie albo trwałe, istotne zeszpecenie lub zniekształcenie ciała. Wypadkiem zbiorowym jest takie zdarzenie, w wyniku którego wypadkowi uległy co najmniej dwie osoby. Pozostałe wypadki to zdarzenia powodujące skutki inne niż wypadki wyżej wymienione.

Orzecznictwo sądowe dotyczące wypadków przy pracy jest bardzo bogate. Sąd Najwyższy wielokrotnie musiał rozstrzygać wątpliwości, jakie powstawały na gruncie definicji wypadku przy pracy zawartej w Ustawie z 30.10.2002 r. o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych. Uznawanie określonych zdarzeń za zdarzenia spełniające kryteria wypadku przy pracy budziło wątpliwości również na gruncie Ustawy z 12.06.1975 r. o świadczeniach z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych.

Pojęcie wypadku przy pracy zostało zdefiniowane w powyższej ustawie. Zgodnie z tą definicją wypadkiem przy pracy jest nagłe zdarzenie wywołane przyczyną zewnętrzną, powodujące uraz lub śmierć, które nastąpiły w związku z pracą:

a) podczas lub w związku z wykonywaniem przez pracownika zwykłych czynności lub poleceń przełożonych;

b) podczas lub w związku z wykonywaniem przez pracownika czynności na rzecz pracodawcy, nawet bez polecenia;

c) w czasie pozostawania pracownika w dyspozycji pracodawcy w drodze między siedzibą pracodawcy a miejscem wykonywania obowiązku wynikającego ze stosunku pracy.

Wypadkiem przy pracy jest przede wszystkim zdarzenie nagłe. W orzecznictwie cechę nagłości wiąże się z reguły z upływem czasu, który nie przekracza jednej dniówki roboczej. Tak przyjął Sąd Najwyższy w wyroku z 18.03.1999 r., II UKN 523/98, OSNP 2000, nr 10, poz. 396. Podobnie wypowiedział się SN w wyroku z 30.06.1999 r., II UKN 24/99, OSNP 2000, nr 18, poz. 697. Zdaniem organu „zdarzenie będące istotnym zewnętrznym czynnikiem wywołującym negatywną reakcję organizmu i stanowiące przyczynę wypadku przy pracy, posiada cechę nagłości tylko wtedy, gdy przebiega w czasie nie dłuższym niż trwanie dnia pracy”. W sprawie, w której zapadło ww. orzeczenie, powód dochodził od pracodawcy odszkodowania oraz ustalenia, że wypadkiem przy pracy było zdarzenie polegające na powstaniu u tegoż pracownika choroby wrzodowej dwunastnicy na skutek niezasadnego rozwiązania z nim umowy o pracę. Warunek konieczny do uznania danego zdarzenia za wypadek przy pracy to uznanie, że zdarzenie było wywołane przyczyną zewnętrzną, nie zaś wyłącznie przyczyną tkwiącą w organizmie człowieka. Tak też wypowiedział się Sąd Najwyższy w wyroku z 12.10.2007 r. I UK 205/2007, M.P.Pr. 2008, nr 3, poz. 114. W tym ostatnim wypadku mamy bowiem z reguły do czynienia z chorobą, w tym z chorobą zawodową. Nie oznacza to jednak, że przyczyna zewnętrzna musi być przyczyną wyłączną. Wystarczy bowiem, aby była ona przyczyną sprawczą zdarzenia, tj. współprzyczyną wypadku. Tak stanowi wyrok Sądu Najwyższego z 29.11.1990 r., II PR 52/1990, PiZS 1991, nr 4, poz. 63.

Zewnętrzną przyczyną wypadku przy pracy może być podniesienie ciężaru nawet wtedy, gdy już wcześniej pracownik był dotknięty schorzeniem samoistnym, a podniesienie ciężaru pogorszyło stan zdrowia tegoż pracownika. W ocenie SN za przyczynę zewnętrzną wypadku może być zasadniczo uznany każdy czynnik, który w danych okolicznościach zdołałby wywołać w stanie zdrowia pracownika negatywne skutki także wtedy, gdy u pracownika występowały wcześniej objawy samoistnego schorzenia. Skutki te mogą także polegać na samym pogorszeniu stanu zdrowia. Podobnie uznał SN w wyroku z 18.08.2009 r. I PK 18/2009.

Niewątpliwie w orzecznictwie Sądu Najwyższego szerokie rozumienie pojęcia „przyczyny zewnętrznej wypadku przy pracy” należy uznać za utrwalone, na co wyraźnie zwrócił uwagę SN w wyroku z 27.04.2009 r. I UK 336/2008, M.P.Pr. 2009, nr 8, poz. 439. W tym samym orzeczeniu Sąd Najwyższy podkreślił także, że nie można stworzyć domniemania, iż jeśli pracownik nie potrafi wskazać innej przyczyny wypadku, to oznacza, iż przyczyna tkwiła w jego organizmie. W stanie faktycznym, na gruncie, którego zapadło orzeczenie, pracownik jadąc samochodem uległ wypadkowi komunikacyjnemu, gdyż samochód, którym jechał, uderzył w betonowy przepust drogowy. Dopuszczenie pracownika bez wymaganych prawem badań profilaktycznych może być uznane za zewnętrzną przyczynę wypadku. Tak też wypowiedział się Sąd Najwyższy w wyroku z 7.02.2006 r. I UK 192/2005, M.P.Pr. 2006, nr 5, poz. 269, w którego ocenie „w związku z ustanowionym w art. 229 §4 Kodeksu Pracy zakazem dopuszczenia pracownika do pracy bez aktualnego orzeczenia lekarskiego za zewnętrzną przyczynę wypadku można przyjąć dopuszczenie do pracy bez przeprowadzenia badań kontrolnych (…)”.

Silny stres czy zdenerwowanie, które odczuwa człowiek, mogą wywołać u niego różne objawy chorobowe, np. wylew czy zawał. W orzecznictwie przyjęto, że współprzyczyną wypadku przy pracy na ogół nie może być stres, z którym na co dzień styka się pracownik. Przykładowo w wyroku z 26.03.2008 r., I PK 260/2007, OSNP 2009, nr 15—16, poz. 196 Sąd Najwyższy uznał, że „stres psychiczny pracownika wywołany uprawnionym sposobem sprawowania funkcji kierowniczych przez jego przełożonego działającego z poszanowaniem godności pracownika (art. 11^1 Kodeksu Pracy) oraz respektującego ukształtowane w zakładzie pracy zasady współżycia społecznego (art. 94 pkt 10 Kodeksu Pracy) nie może być uznany za współprzyczynę sprawczą wypadku przy pracy”.

Choć rozmowy niektórych przełożonych z pracownikami mogą być dość stresujące, to jednak trudno je uznać za zewnętrzną przyczynę wypadku przy pracy. Rozmowy takie nie są bowiem niczym nadzwyczajnym. Taką tezę sformułował Sąd Apelacyjny w Katowicach w wyroku z 29.04.2004 r., III AUa 4062/2002, którego zdaniem „ubezpieczona zajmowała stanowisko głównej księgowej i trudno za przyczynę zewnętrzną (art. 3 ustawy z 12.06.1975 r. o świadczeniach z tytułu wypadków przy pracy) uznać jej zdenerwowanie spowodowane rozmową telefoniczną z Zakładem Ubezpieczeń Społecznych. Stanowisko głównej księgowej jest bowiem stanowiskiem kierowniczym, samodzielnym i pracownik zajmujący takie stanowisko musi się liczyć z tym, że wykonywanie normalnych obowiązków nie zawsze przebiega bez konfliktów oraz że z wykonywaniem tych obowiązków łączy się z reguły konieczność doznania mniejszych lub większych stresów psychicznych. Kontakt głównej księgowej z pracownikiem ZUS jest rzeczą zupełnie normalną, mającą niewątpliwie miejsce niejednokrotnie, dotyczy sytuacji, z którymi główna księgowa styka się na co dzień, i trudno taki kontakt nawet przy zaistnieniu kontrowersji co do opatrywanego problemu uznać za nadzwyczajną sytuację, która miała wpływ na stan zdrowia ubezpieczonej”.

Także stres związany z wystawianiem kilkunastu ocen niedostatecznych uczniom przez nauczyciela, który zmarł na skutek nagłego zatrzymania krążenia, nie może być uznany za współprzyczynę wypadku przy pracy. Tak wskazał Sąd Najwyższy w wyroku z 14.01.2009 r., III UK 56/2008, OSNP 2010, nr 15—16, poz. 193.

W dotychczasowym orzecznictwie uznano, że przyczyną zewnętrzną wypadku przy pracy nie może być stres wywołany zgodnymi z prawem czynnościami z zakresu prawa pracy podjętymi przez pracodawcę wobec pracownika, choćby czynności te były niekorzystne dla pracownika i wywoływały u niego wzburzenie prowadzące w efekcie np. do zawału.

Podobnie wypowiedział się SN w uchwale z 6.05.1976 r., III PZP 2/1976, OSNC 1976, nr 11, poz. 239, gdzie uznał, że przyczyną zewnętrzną wypadku przy pracy nie może być wręczenie pracownikowi oświadczenia pracodawcy o wypowiedzeniu pracownikowi umowy o pracę. Z kolei w wyroku z 22.06.1977 r., III PRN 12/1977, OSNC 1977, nr 12, poz. 248 Sąd Najwyższy stwierdził, że przyczyną zewnętrzną wypadku nie może być sam fakt zdenerwowania pracownika, które powstało na skutek przesunięcia go do innej pracy, czego pracownik nie zaakceptował.

Jednak w wyroku z 1.12.2000 r. II UKN 107/2000, OSNP 2002, nr 14, poz. 342, SN stwierdził, że „praca świadczona przez kilka tygodni z ewidentnym naruszeniem przez pracodawcę przepisów o czasie pracy (po 70 godzin tygodniowo) może stanowić przyczynę zewnętrzną doznanego przez pracownika zawału serca, jako wypadku przy pracy”.

Pozostawanie w miejscu pracy czy nawet w czasie pracy nie zawsze musi oznaczać, że zdarzenie będzie mogło zostać uznane za wypadek przy pracy. Definicja wypadku przy pracy wymaga bowiem, aby dane zdarzenie miało odpowiedni związek z pracą, tj.:

a) podczas lub w związku z wykonywaniem przez pracownika zwykłych czynności lub poleceń przełożonych;

b) podczas lub w związku z wykonywaniem przez pracownika czynności na rzecz pracodawcy, nawet bez polecenia;

c) w czasie pozostawania pracownika w dyspozycji pracodawcy w drodze między siedzibą pracodawcy a miejscem wykonywania obowiązku wynikającego ze stosunku pracy.

Dlatego też utrata tego związku może spowodować, że w protokole powypadkowym zdarzenie nie będzie mogło zostać uznane przez zespół powypadkowy za wypadek przy pracy. Otóż w wyroku z 3.02.2010 r., I UK 226/2009, SN przyjął, że „zdarzenie, które wystąpiło po przeniesieniu się („wyjściu”) pracownika w czasie i miejscu pracy ze sfery spraw pracowniczych do sfery spraw prywatnych może usprawiedliwiać przyjęcie, że nieszczęśliwy wypadek nie pozostawał w związku z pracą w rozumieniu art. 3 ust. 1 pkt 2 ustawy z 2002 r. o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych”.

Nie powinni się dziwić pracownicy, którzy ulegli wypadkowi podczas czynności wykonywanych na rzecz innego podmiotu niż pracodawca, jeśli takie zdarzenie nie zostanie uznane za wypadek przy pracy. Nastąpi tu bowiem z reguły zerwanie więzi z pracą. Potwierdził to Sąd Najwyższy w wyroku z 2.10.2009 r., II PK 108/2009, M.P.Pr. 2010, nr 3, poz. 140, którego zdaniem „wykonywanie czynności na rzecz i dla korzyści innego podmiotu niż pracodawca może pozostawać w związku czasowym i miejscowym z pracą, lecz nie jest wykonywaniem czynności na rzecz pracodawcy. Stanowi zatem zerwanie związku funkcjonalnego z pracą i nie spełnia cech wypadku przy pracy”.

W wyroku z 23.04.1999 r., II UKN 605/1998, OSNP 2000, nr 16, poz. 621, Sąd Najwyższy uznał, że przerwa w świadczeniu pracy (wykonywaniu zwykłych czynności pracowniczych) podjęta w celach prywatnych, niezwiązanych ze świadczeniem pracy, oznacza zerwanie związku z pracą, a tym samym zdarzenie, które zaistniało w czasie takiej przerwy, nie może być zakwalifikowane jako wypadek przy pracy.

Tym bardziej „nie jest wypadkiem przy pracy doznanie urazu przez nauczyciela wychowania fizycznego w czasie zajęć towarzysko-rekreacyjnych z osobami dorosłymi, prowadzonych przez niego na terenie szkoły bez polecenia dyrektora, jakkolwiek za jego wiedzą” — to wyrok SN z 22.01.1999 r. II UKN 441/1998, OSNP 2000, nr 6, poz. 235. Podobnie też „nie jest wypadkiem przy pracy zdarzenie nagłe wywołane przyczyną zewnętrzną, które nastąpiło po odsunięciu pracownika od wykonywania pracy, w czasie, gdy samowolnie przebywał na terenie zakładu pracy i nie był w dyspozycji pracodawcy” — tak brzmi wyrok SN z 13.11.1998 r., II UKN 298/1998 OSNP 1999, nr 24, poz. 798.

W wyroku z 7.03.2006 r., I UK 127/2005, Sąd Najwyższy uznał, że „samo fizyczne stawienie się w miejscu pracy nie wyczerpuje treści obowiązku świadczenia pracy, jeżeli pracownik nie jest gotowy do jej wykonywania. Świadczenie pracy w rozumieniu ustawy wypadkowej nie może być rozumiane jako samo przebywanie w zakładzie pracy, fizyczna tam obecność pracownika, ale pozostawanie pracownika w dyspozycji pracodawcy. Warunkiem pozostawania w dyspozycji pracodawcy jest gotowość pracownika do pracy — subiektywny zamiar wykonywania pracy i obiektywna możliwość jej świadczenia. Nietrzeźwość pracownika wyłącza z istoty rzeczy jego gotowość do pracy”.

„Kłótnia czy bójka między pracownikami w czasie i w miejscu pracy nie musi oznaczać, że istnieje normatywny związek takiego zdarzenia z pracą” — tak uznał Sąd Najwyższy w wyroku z 15.11.2001 r., sygn. II UKN 622/2000, OSNP 2003, nr 17, poz. 418. W opinii Sądu pracownik, który umyślnie wdał się z innym pracownikiem w wulgarną i gwałtowną scysję, tym samym zerwał istniejący związek z pracą. W stanie faktycznym będącym podstawą orzekania pracownik został uderzony bryłą węgla, po tym jak nawzajem ze sprawcą obrzucali się obelgami.

Inaczej w ocenie Sądu Najwyższego może być wtedy, gdy pracownik zostaje zaatakowany przez innego pracownika zupełnie bez powodu. Otóż w wyroku z 5.04.2000 r., II UKN 468/1999, OSNP 2001, nr 19, poz. 590 Sąd Najwyższy przyjął, że „użycie siły fizycznej wobec innego pracownika stanowi nagłą, zewnętrzną i pozostającą w związku z pracą przyczynę jego wypadku przy pracy. Pobicie pracownika, który swym zachowaniem — rozsądnie rozumując — nie sprowokował agresji ze strony innego pracownika, lecz tylko reagował na nią, działając w obronie nietykalności cielesnej własnej oraz innych pracowników, jest zdarzeniem mieszczącym się w normatywnym określeniu wypadku przy pracy”.

Z kolei w wyroku z 5.04.2000 r., II UKN 468/1999, OSNP 2001, nr 19, poz. 590 Sąd Najwyższy uznał, że użycie siły fizycznej wobec pracownika podczas strajku jest bezprawne i może być zewnętrzną przyczyną wypadku przy pracy, któremu uległ ten pracownik. W analizowanym stanie faktycznym pracownik stanął w obronie dyrektora zakładu pracy, do którego gabinetu wtargnęli wzburzeni strajkujący. Między strajkującymi a dyrektorem i innymi pracownikami doszło do sprzeczki. Pracownik stający w obronie dyrektora został pobity.

Utraty związku z pracą nie dopatrzył się Sąd Najwyższy w orzeczeniu z 17.09.2008 r., I UK 66/2008, OSNP 2010, nr 3—4, poz. 47, w którym uznano, że „udział pracownika naukowo-dydaktycznego w czasie zwolnienia chorobowego w czynnościach opiniodawczych poprzedzających wybory do władz uczelni, nawet bez polecenia, stanowi wykonywanie czynności na rzecz pracodawcy w rozumieniu art. 3 ust. 1 pkt 2 ustawy z 30.10.2002 r. o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych”.

W ocenie Sądu Najwyższego zawartej w wyroku z 23.09.1999 r., II UKN 130/1999, OSNP 2001, nr 3, poz. 76 w sytuacji, gdy pracownik bez usprawiedliwienia nie wykonuje pracy, dochodzi do zerwania związku danego zdarzenia z pracą. Nie jest tak jednak w sytuacji, gdy są to krótkotrwałe przerwy związane z normalnymi czynnościami. W tym akurat wypadku pracownik wrócił się po zapomniane klucze od targowiska i tym samym przerwał odśnieżanie ulicy, co w ocenie Sądu stanowiło działanie w interesie pracodawcy.

Wypadkiem przy pracy jest również wypadek, który następuje w czasie pozostawania pracownika w dyspozycji pracodawcy w drodze między siedzibą pracodawcy a miejscem wykonywania obowiązku wynikającego ze stosunku pracy. Natomiast nie będzie wypadkiem przy pracy zdarzenie zaistniałe w drodze do pracy i z pracy. Tak też uznał SN w wyroku z 29.11.2006 r., II UK 101/2006, OSNP 2008, nr 1—2, poz. 20, którego zdaniem „wypadek komunikacyjny w drodze z miejsca zamieszkania (domu) do miejsca wykonywania obowiązku wynikającego ze stosunku pracy nie jest wypadkiem przy pracy w rozumieniu art. 3 ust. 1 pkt 3 ustawy z 30.10.2002 r. o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych, nawet wówczas, gdy pracownik świadczy pracę w ramach zadaniowego czasu pracy (art. 140 k.p.)”.

Jak wiadomo, istotnym elementem definicji wypadku przy pracy jest wystąpienie u pracownika urazu. Jeśli nie ma urazu (ewentualnie śmierci pracownika), nie doszło do wypadku przy pracy. Według definicji ustawowej uraz to uszkodzenie tkanek ciała lub narządów człowieka wskutek działania czynnika zewnętrznego (art. 2 pkt 13 ustawy wypadkowej).

Jeśli zatem u pracownika nie można potwierdzić wystąpienia urazu, to zdarzenie nie powinno być uznane za wypadek przy pracy. Tak też wypowiedział się SN w wyroku z 9.06.2009 r., II PK 318/2008, Wspólnota 2009, nr 26, poz. 31, którego zdaniem nie będzie możliwe uznanie danego zdarzenia za wypadek przy pracy, jeżeli „(…) nagłe pogorszenie zdrowia pracownika nie będzie miało związku z doznaniem urazu podczas wykonywania” pracy przez pracownika. W tym samym orzeczeniu SN uznał, że „stwierdzenie w konkretnej sprawie, czy u ubezpieczonego wystąpił ‘uraz’ w rozumieniu art. 2 pkt 13 ustawy z 2002 r. o ubezpieczeniu z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych, poprzedzone być musi szczegółowym ustaleniami faktycznymi. Ich dokonanie, jako że wymaga specjalistycznej wiedzy medycznej, musi zostać dokonane przez biegłych lekarzy”.

Istotne, że zewnętrzną przyczyną sprawczą wypadku przy pracy może być każdy czynnik pochodzący spoza organizmu poszkodowanego, zdolny wywołać w istniejących warunkach szkodliwe skutki, w tym także pogorszyć stan zdrowia pracownika dotkniętego już schorzeniem samoistnym (wyr. SN z 15.12.1994 r., III APr 41/94, OSA 1995/2/16). Zgodnie z wyrokiem Sądu Najwyższego: zawał mięśnia sercowego można uznać za wypadek przy pracy, jeżeli nastąpił w czasie wykonywania pracy w normalnych warunkach przez pracownika dotkniętego schorzeniem samoistnym, na skutek przyczyny zewnętrznej lub wystąpienia dodatkowych zdarzeń, które w konkretnych okolicznościach mogą być uznane za współsprawcze przyczyny zewnętrzne (wyr. SN z 25.10.1994 r., II URN 38/94, OSNAPiUS 1995/4/52); stres psychiczny wywołany nieporozumieniem z przełożonym pracownika może być — zależnie od źródeł i przebiegu konfliktu — traktowany jako zewnętrzna współprzyczyna udaru mózgu, gdy przełożony niewłaściwie czyni użytek z kompetencji do wydawania podwładnym poleceń dotyczących pracy (wyr. SN z 11.02.1999 r., II UKN 472/98, OSNAPiUS 2000/7/292); nieudzielenie pomocy pracownikowi, który zasłabł w miejscu pracy, stanowi przyczynę zewnętrzną wypadku przy pracy (wyr. SN z 22.01.1999 r., II UKN 443/98, OSNAPiUS 2000/6/237).

Przy ocenie zdarzenia jako wypadku przy pracy nie ma znaczenia czy zachowanie poszkodowanego pracownika, które przyczyniło się do zaistnienia zdarzenia, było zawinione, czy niezawinione.

d) związek z pracą — wypadek przy pracy musi nastąpić w związku z pracą. Należy stwierdzić, że wypadek pozostawał w powiązaniu:

• czasowym (zajście zdarzenia w czasie wyznaczonym na wykonywanie pracy),

• miejscowym (zajście zdarzenia w miejscu wyznaczonym do wykonywania pracy)

• lub funkcjonalnym (związek przyczynowy zdarzenia z procesem pracy)

Zdaniem Sądu Najwyższego:

— podjęcie przez pracownika obowiązków do niego nienależących, ale celowych, dowodzi związku zdarzenia z pracą, jeśli pracownik działał w interesie zakładu pracy (wyr. SN z 13.05.1982 r., II PRN 8/82, OSPiKA 1983/5/107);

— stan nietrzeźwości pracownika nie powoduje zerwania związku z pracą, jeżeli do wypadku dochodzi w sytuacji, w której nie można wykluczyć, że obok tego stanu także inne dolegliwości organizmu spowodowały, że doszło do zdarzenia (spowodowanego przyczyną zewnętrzną), w wyniku którego nastąpiła śmierć pracownika (wyr. SA z 31.12.1992 r., II APr 51/92, OSA 1993/8/32);

— okoliczność, że pracownik uległ wypadkowi przy pracy w czasie przeznaczonym na wykorzystanie urlopu wypoczynkowego, nie pozbawia go prawa do świadczeń z ustawy wypadkowej w razie stwierdzenia, że wykonywał on tę pracę bez polecenia, ale w interesie zakładu pracy (wyr. SN z 31.01.1973 r., III URN 38/72, OSPiKA 1973/7–8/143);

— wypadki wynikłe z bójek w czasie i miejscu pracy pozostają w związku przyczynowym z pracą i są wypadkami przy pracy (wyr. SN z 11.08.1978 r., III PRN 25/78, OSN 1979/3/57);

— nie jest wypadkiem przy pracy zdarzenie wywołane przyczyną zewnętrzną, które nastąpiło po odsunięciu pracownika od wykonywania pracy, w czasie, gdy samowolnie przebywał na terenie zakładu pracy i nie był w dyspozycji pracodawcy (wyr. SN z 13.11.1998 r., II UKN 298/98, OSNAPiUS 1999/24/798).

2.2. Wypadki zrównane z wypadkami przy pracy

Na równi z wypadkiem przy pracy — w zakresie uprawnienia do świadczeń określonych w ustawie o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych — traktuje się wypadek, któremu pracownik uległ:

1) w czasie podróży służbowej w okolicznościach innych niż określone powyżej, chyba że wypadek spowodowany został postępowaniem pracownika, które nie pozostaje w związku z wykonywaniem powierzonych mu zadań;

2) podczas szkolenia w zakresie powszechnej samoobrony;

3) przy wykonywaniu zadań zleconych przez działające u pracodawcy organizacje związkowe.

Za wypadek przy pracy uważa się również nagłe zdarzenie wywołane przyczyną zewnętrzną i powodujące uraz lub śmierć, które nastąpiło w okresie ubezpieczenia wypadkowego z danego tytułu podczas:

1. uprawiania sportu w trakcie zawodów i treningów przez osobę pobierającą stypendium sportowe;

2. wykonywania odpłatnie pracy na podstawie skierowania do pracy w czasie odbywania kary pozbawienia wolności lub tymczasowego aresztowania;

3. pełnienia mandatu posła lub senatora pobierającego uposażenie;

4. odbywania szkolenia lub stażu przez absolwenta pobierającego stypendium w okresie odbywania tego stażu lub szkolenia na podstawie skierowania wydanego przez powiatowy urząd pracy;

5. wykonywania przez członka rolniczej spółdzielni produkcyjnej, spółdzielni kółek rolniczych oraz przez inną osobę traktowaną na równi z członkiem spółdzielni (w rozumieniu przepisów o systemie ubezpieczeń społecznych) pracy na rzecz tych spółdzielni;

6. wykonywania pracy na podstawie umowy agencyjnej, umowy — zlecenia lub umowy o świadczenie usług, do której zgodnie z Kodeksem cywilnym stosuje się przepisy dotyczące zlecenia;

7. współpracy przy wykonywaniu pracy na podstawie umowy agencyjnej, umowy — zlecenia lub umowy o świadczenie usług, do której zgodnie z Kodeksem cywilnym stosuje się przepisy dotyczące zlecenia;

8. wykonywania zwykłych czynności związanych ze współpracą przy prowadzeniu działalności pozarolniczej w rozumieniu przepisów o systemie ubezpieczeń społecznych;

9. wykonywania przez osobę duchowną czynności religijnych lub czynności związanych z powierzonymi funkcjami duszpasterskimi lub zakonnymi;

10. odbywania zastępczych form służby wojskowej;

11. nauki w Krajowej Szkole Administracji Publicznej przez słuchaczy pobierających stypendium;

12. wykonywania pracy na podstawie umowy agencyjnej, umowy — zlecenia lub umowy o świadczenie usług, do której zgodnie z Kodeksem cywilnym stosuje się przepisy dotyczące zlecenia albo umowy o dzieło, jeżeli umowa taka została zawarta z pracodawcą, z którym osoba pozostaje w stosunku pracy lub jeżeli w ramach takiej umowy wykonuje ona pracę na rzecz pracodawcy, z którym pozostaje w stosunku pracy[1].

2.3. Wypadki w drodze do pracy lub z pracy

Zgodnie z Ustawą z 17 grudnia 1998 r. o emeryturach i rentach z Funduszu Ubezpieczeń Społecznych (Dz. U. z 2004 r., nr 39, poz. 353 z późniejszymi zmianami) za wypadek w drodze do pracy lub z pracy uważa się nagłe zdarzenie wywołane przyczyną zewnętrzną, które nastąpiło w drodze do lub z miejsca wykonywania zatrudnienia lub innej działalności stanowiącej tytuł ubezpieczenia rentowego, jeżeli droga ta była najkrótsza i nie została przerwana. Uważa się jednak, że wypadek nastąpił w drodze do pracy lub z pracy, mimo że droga została przerwana, jeżeli przerwa była życiowo uzasadniona i jej czas nie przekraczał granic potrzeby, a także wówczas, gdy droga, nie będąc drogą najkrótszą, była dla ubezpieczonego najdogodniejsza ze względów komunikacyjnych. Za drogę do pracy lub z pracy uważa się oprócz drogi z domu do pracy lub z pracy do domu również drogę do miejsca lub z miejsca:

• innego zatrudnienia lub innej działalności stanowiącej tytuł ubezpieczenia rentowego,

• zwykłego wykonywania funkcji lub zadań zawodowych albo społecznych,

• zwykłego spożywania posiłków,

• odbywania nauki lub studiów.

Świadczenia przewidziane z tytułu wypadków w drodze do pracy lub z pracy to:

• wynagrodzenie za czas choroby,

• zasiłek chorobowy z ubezpieczenia chorobowego,

• świadczenie rehabilitacyjne z ubezpieczenia chorobowego,

• renta z tytułu niezdolności do pracy spowodowanej takim wypadkiem,

• renta rodzinna po pracowniku lub renciście zmarłym wskutek wypadku w drodze do pracy lub z pracy.

Od 1 stycznia 2003 r. wypadki w drodze do pracy i z pracy zostały wyłączone z systemu świadczeń z ubezpieczenia wypadkowego, a włączone w zakres świadczeń z ubezpieczenia rentowego i chorobowego.

Kartę wypadku pracodawca i poszkodowany sporządzają w dwóch egzemplarzach po ustaleniu okoliczności i przyczyn zdarzenia, ale nie później niż w terminie 14 dni od dnia uzyskania zawiadomienia o wypadku. Jeden egzemplarz otrzymuje poszkodowany lub członek jego rodziny, drugi przechowuje się w dokumentacji powypadkowej.

Uznanie zdarzenia za wypadek w drodze do pracy lub z pracy następuje na podstawie:

1) oświadczenia poszkodowanego, członka jego rodziny lub świadków co do czasu, miejsca i okoliczności zdarzenia;

2) informacji i dowodów pochodzących od podmiotów badających okoliczności i przyczyny zdarzenia lub udzielających poszkodowanemu pierwszej pomocy;

3) ustaleń sporządzającego kartę.

Odmowa uznania zdarzenia za wypadek w drodze do pracy lub z pracy wymaga uzasadnienia[2].

2.4. Wypadki powstałe w szczególnych okolicznościach

Zgodnie z Ustawą z 30 października 2002 r. o zaopatrzeniu z tytułu wypadków lub chorób zawodowych powstałych w szczególnych okolicznościach (Dz. U. z 2002 r., nr 199, poz. 1674) za wypadek uzasadniający przyznanie świadczeń uważa się nagłe zdarzenie wywołane przyczyną zewnętrzną, powodujące uraz lub śmierć, które nastąpiło:

1. przy ratowaniu innych osób od grożącego ich życiu niebezpieczeństwa;

2. przy chronieniu własności publicznej przed grożącą jej szkodą;

3. przy udzielaniu przedstawicielowi organu państwowego lub organu samorządu terytorialnego pomocy przy spełnianiu czynności urzędowych;

4. przy ściganiu lub ujęciu osób podejrzanych o popełnienie przestępstwa lub przy chronieniu innych osób przed napaścią;

5. przy wykonywaniu funkcji radnego lub członka komisji rady wszystkich jednostek samorządu terytorialnego albo przy wykonywaniu przez sołtysa czynności związanych z tym stanowiskiem;

6. przy wykonywaniu funkcji ławnika w sądzie;

7. w czasie zajęć dydaktycznych, wychowawczych lub opiekuńczych realizowanych przez jednostki organizacyjne systemu oświaty, zajęć w szkole wyższej lub zajęć na studiach doktoranckich albo w czasie odbywania praktyki przewidzianej organizacją studiów lub nauki;

8. przy pracy w Ochotniczych Hufcach Pracy na innej podstawie niż umowa o pracę;

9. przy pracy wykonywanej w ramach terapii zajęciowej w jednostkach organizacyjnych pomocy społecznej oraz publicznych zakładach opieki zdrowotnej;

10. przy wykonywaniu bezpośredniej ochrony przed klęskami żywiołowymi;

11. przy wykonywaniu funkcji członka komisji powołanej przez organ państwowy lub organ samorządu terytorialnego do przeprowadzenia wyborów lub referendum;

12. przy wykonywaniu świadczeń przez wolontariusza;

13. w trakcie uczestnictwa w centrum integracji społecznej.

2.5. Procedura postępowania powypadkowego

Pracownik, który uległ wypadkowi, jeżeli stan jego zdrowia na to pozwala, powinien niezwłocznie poinformować o wypadku swojego przełożonego — zgodnie z Rozporządzeniem Rady Ministrów z 28 lipca 1998 r. w sprawie ustalania okoliczności i przyczyn wypadków przy pracy oraz sposobu ich dokumentowania, a także zakresu informacji zamieszczanych w rejestrze wypadków przy pracy (Dz. U. z 1998 r., nr 115, poz. 744, z późniejszą zmianą, Dz. U. z 2004 r., nr 14, poz. 117).

Obowiązek ten nie dotyczy tylko poszkodowanego — każdy pracownik jest zobowiązany zawiadomić przełożonego o wypadku zauważonym w zakładzie pracy.

W razie wypadku przy pracy pracodawca jest obowiązany (art. 234 Kodeksu pracy):

• podjąć niezbędne działania eliminujące lub ograniczające zagrożenie,

• zapewnić udzielenie pierwszej pomocy osobom poszkodowanym i ustalić w przewidzianym trybie okoliczności i przyczyn wypadku,

• zastosować odpowiednie środki zapobiegające podobnym wypadkom,

• niezwłocznie zawiadomić właściwego inspektora pracy i prokuratora o śmiertelnym, ciężkim lub zbiorowym wypadku przy pracy oraz o każdym innym wypadku, który wywołał wymienione skutki, mającym związek z pracą, jeżeli może być uznany za wypadek przy pracy (na podstawie wstępnej oceny nie można stwierdzić, czy był to wypadek przy pracy, ale istnieje takie prawdopodobieństwo);

• prowadzić rejestr wypadków przy pracy.

• dokonać oględzin miejsca wypadku, stanu technicznego maszyn i innych urządzeń technicznych, stanu urządzeń ochronnych oraz zbadać warunki wykonywania pracy i inne okoliczności, które mogły mieć wpływ na powstanie wypadku;

• jeśli to konieczne, sporządzić szkic lub wykonać fotografię miejsca wypadku;

• przesłuchać poszkodowanego, jeżeli stan jego zdrowia na to pozwala;

• przesłuchać świadków wypadku;

• zasięgnąć opinii lekarza;

• zebrać inne dowody dotyczące wypadku;

• dokonać prawnej kwalifikacji wypadku (ocenić, czy wypadek ten jest wypadkiem przy pracy);

• określić środki profilaktyczne oraz wnioski, w szczególności wynikające z oceny ryzyka zawodowego na stanowisku pracy, na którym wystąpił wypadek.

Po ustaleniu okoliczności i przyczyn wypadku zespół powypadkowy sporządza — nie później niż w ciągu 14 dni od dnia uzyskania zawiadomienia o wypadku — protokół ustalenia okoliczności i przyczyn wypadku (protokół powypadkowy) i wraz z pozostałą dokumentacją powypadkową doręcza go niezwłocznie pracodawcy w celu zatwierdzenia.

Zespół powypadkowy jest obowiązany zapoznać poszkodowanego lub członków rodziny zmarłego pracownika z treścią protokołu powypadkowego przed jego zatwierdzeniem. Poszkodowany lub członkowie rodziny zmarłego pracownika mają prawo zgłoszenia uwag i zastrzeżeń do ustaleń zawartych w protokole, o czym zespół powypadkowy jest obowiązany ich pouczyć.

Stwierdzenie w protokole powypadkowym, że wypadek nie jest wypadkiem przy pracy albo że zachodzą okoliczności, które mogą mieć wpływ na prawo pracownika do świadczeń przysługujących z tytułu wypadku, wymaga szczegółowego uzasadnienia i wskazania dowodów stanowiących podstawę takiego stwierdzenia.

Do czasu ustalenia okoliczności i przyczyn wypadku pracodawca ma obowiązek zabezpieczyć miejsce wypadku w sposób wykluczający:

• dopuszczenie do tego miejsca osób niepowołanych;

• uruchamianie bez koniecznej potrzeby maszyn i innych urządzeń technicznych, które w związku z wypadkiem zostały wstrzymane;

• dokonywanie zmian położenia maszyn i innych urządzeń technicznych, jak również zmian położenia innych przedmiotów, które spowodowały wypadek lub pozwalają odtworzyć jego okoliczności.

Wyjątkiem jest sytuacja, w której zachodzi konieczność ratowania osób lub mienia albo zapobieżenia grożącemu niebezpieczeństwu.

Okoliczności i przyczyny wypadku ustala zespół powypadkowy powoływany przez pracodawcę niezwłocznie po ujawnieniu wypadku. W jego skład wchodzą dwie osoby:

• dla wypadków śmiertelnych, ciężkich i zbiorowych — pracownik kierujący komórką służby bezpieczeństwa i higieny pracy w zakładzie oraz zakładowy społeczny inspektor pracy;

• dla pozostałych wypadków — pracownik służby bezpieczeństwa i higieny pracy oraz oddziałowy (wydziałowy) społeczny inspektor pracy.

U pracodawcy, który nie ma obowiązku tworzenia służby bezpieczeństwa i higieny pracy, w skład zespołu powypadkowego zamiast pracownika służby bezpieczeństwa i higieny pracy wchodzi pracodawca lub pracownik zatrudniony do wykonywania innej pracy, któremu pracodawca powierzył wykonywanie zadań służby bhp albo specjalista spoza zakładu pracy.

U pracodawcy, u którego nie działa społeczna inspekcja pracy, w skład zespołu powypadkowego zamiast społecznego inspektora pracy jako członek zespołu wchodzi przedstawiciel pracowników posiadający aktualne zaświadczenie o ukończeniu szkolenia w zakresie bezpieczeństwa i higieny pracy.

Niezwłocznie po otrzymaniu wiadomości o wypadku zespół powypadkowy jest obowiązany przystąpić do ustalenia okoliczności i przyczyn wypadku.

Pracodawca zatwierdza protokół powypadkowy nie później niż w ciągu 5 dni od dnia jego sporządzenia.

Jeżeli przez poszkodowanego lub członków rodziny zmarłego pracownika zostały zgłoszone zastrzeżenia do treści protokołu albo protokół nie odpowiada warunkom określonym w rozporządzeniu, pracodawca zwraca protokół zespołowi w celu wyjaśnienia zastrzeżeń i uzupełnienia jego treści — zobowiązuje to zespół powypadkowy do sporządzenia nowego protokołu.

Zatwierdzony protokół powypadkowy przekazuje się:

• poszkodowanemu lub członkom rodziny zmarłego pracownika,

• właściwemu inspektorowi pracy — jeżeli protokół dotyczy wypadku śmiertelnego, ciężkiego i zbiorowego; inspektor pracy ma prawo zwrócić pracodawcy protokół z wnioskiem o ponowne ustalenie okoliczności i przyczyn wypadku, jeżeli zawiera on ustalenia naruszające uprawnienia pracownika albo nieprawidłowe wnioski profilaktyczne — zobowiązuje to zespół powypadkowy do sporządzenia nowego protokołu.

Pracodawca przechowuje przez 10 lat protokół powypadkowy wraz z pozostałą dokumentacją powypadkową.

Pracodawca zobowiązany jest prowadzić rejestr wypadków.

Rejestr wypadków przy pracy — prowadzony przez pracodawcę — powinien zawierać:

• imię i nazwisko poszkodowanego,

• miejsce i datę wypadku,

• informacje dotyczące skutków wypadku dla poszkodowanego,

• datę sporządzenia protokołu powypadkowego,

• stwierdzenie czy wypadek jest wypadkiem przy pracy,

• krótki opis okoliczności wypadku,

• datę przekazania wniosku do ZUS,

• informację o wypłaconych świadczeniach lub o przyczynach pozbawienia tych świadczeń,

• inne okoliczności wypadku.

Rejestr prowadzi się na podstawie wszystkich protokołów powypadkowych, również tych, które dotyczyły zdarzeń nieuznanych za wypadki przy pracy. Podstawa prawna: Rozporządzenie Rady Ministrów z 28 lipca 1998 r. w sprawie ustalania okoliczności i przyczyn wypadków przy pracy oraz sposobu ich dokumentowania, a także zakresu informacji zamieszczonych w rejestrze wypadków przy pracy[3].

[1] Praktyczny Przewodnik, Dziennik Polski, nr 47, 2005, Kraków.

[2] B. Rączkowski, Bhp w praktyce, ODDK, Gdańsk 2010.

[3] Dz. U. nr 115, poz. 744 ze zm. — Dz. U. z 2004 r., nr 14, poz. 117.

3. Analiza i badanie przyczyn wypadków przy pracy

Analiza przyczyn i okoliczności wypadków przy pracy, a także badanie wypadkowości w zakładzie pracy są ważnymi elementami monitorowania środowiska pracy i prewencji wypadkowej. Badanie i rejestrowanie wypadków przy pracy, analiza ich przyczyn i okoliczności, a także analiza wypadkowości w zakładzie, branży, regionie czy też w skali kraju jest ważnym elementem monitorowania środowiska pracy i ma istotne znaczenie dla prewencji wypadkowej. Jest ono również ważne z punktu widzenia ubezpieczenia wypadkowego. Uznanie bowiem określonego zdarzenia powodującego uraz u pracownika za wypadek przy pracy jest niezbędne do uzyskania świadczeń ubezpieczeniowych.

Prawidłowe przeprowadzenie dochodzenia powypadkowego to zadanie niełatwe, wymagające często dużej wiedzy i umiejętności analitycznych.

Prawidłowość prewencyjnych działań powypadkowych zależy od rzetelnego i pełnego zbadania zaistniałych wypadków przy pracy oraz ustalenia wszystkich przyczyn i okoliczności. Nieustalenie wszystkich przyczyn wypadku lub wskazanie przyczyn nieprawidłowych czy też błędne wypełnienie statystycznej karty wypadku powoduje, że wyciągane są fałszywe wnioski, a w związku z tym chybiona może być skuteczna prewencja wypadkowa — nie tylko w poszczególnych zakładach, ale i w skali kraju.

Ustalenie przyczyn wypadku przy pracy wymaga od zespołu powypadkowego dokonania rzetelnej i wszechstronnej analizy okoliczności zdarzenia.

Analizy tej dokonuje zespół na podstawie oględzin miejsca wypadku, wyjaśnień i informacji uzyskanych od poszkodowanego (-ych) i świadka (-ów), uzyskanych opinii lekarzy i innych specjalistów oraz na podstawie innych materiałów zebranych w toku postępowania powypadkowego. Ważną zasadą jest, aby ustalenie przyczyn wypadku opierało się na zebranych dowodach w sprawie.

Analizy okoliczności i przyczyn wypadku można dokonywać różnymi metodami. Jedną z najbardziej rozpowszechnionych metod badania wypadków w Polsce jest tzw. metoda wg systematyki TOL. Ponadto można stosować inne metody badania wypadków takie jak:

• metoda analizy bezpieczeństwa pracy polegająca na szczegółowej analizie czynności przed wydarzeniem i w czasie jego trwania;

• metoda „Co — gdy”, polegająca na usystematyzowanym rozpatrywaniu domniemanych przyczyn;

• analiza STEP, polegająca na tworzeniu sekwencji udziału tzw. aktorów w wydarzeniu wypadkowym;

• analiza w oparciu o model OARU, polegająca na wyodrębnieniu i analizie poszczególnych faz wypadku;

• analiza sekwencji zdarzeń polegająca na przedstawieniu przebiegu zdarzeń za pomocą logicznego schematu drzewa błędów;

• analiza drzewa przyczyn, polegająca na tworzeniu logicznej sekwencji przyczyn;

• metoda analizy odchyleń, polegająca na poszukiwaniu przyczyn wypadku poprzez analizowanie możliwych odchyleń od sytuacji uznanej za normalną;

• metoda transferu energii, polegająca na analizie szeroko pojętych barier;

• metoda „4 x dlaczego?”, polegająca na dochodzeniu do głębszych przyczyn poprzez zadawanie pytań „dlaczego”;

• metoda MORT, polegająca na analizie zaniedbań kierownictwa i wynikającego z nich nadmiernego ryzyka, prowadzona na podstawie schematu logicznego (drzewo MORT);

• metoda WOIT, polegająca na usystematyzowanym badaniu wypadku przy pracy przy wykorzystaniu analizy odchyleń, poszukiwaniu czynników wpływających na zidentyfikowane fakty i tworzeniu powiązań z wynikami oceny ryzyka zawodowego oraz poszukiwaniu przyczyn w obszarze zarządzania bezpieczeństwem i higieną pracy.

Metody stosowane do badania wypadków przy pracy charakteryzują się różnym sposobem systematyzowania i analizowania informacji w dochodzeniu do przyczyn wypadku.

Każda z przedstawionych metod badania wypadków zawiera pewne usystematyzowane podejście. Niezależnie od przyjętego sposobu postępowania istotne jest, aby dowody i informacje zebrane w trakcie badania pozwoliły na ustalenie przyczyn i okoliczności wypadku umożliwiających zaproponowanie działań prewencyjnych[1].

Przyczyny wypadku są to wszelkie braki i nieprawidłowości, które pośrednio przyczyniły się do powstania wypadku i są związane z:

• czynnikami materialnymi — przyczyny techniczne;

• ogólną organizacją pracy lub organizacją stanowiska pracy — przyczyny organizacyjne;

• pracownikiem (w tym jego nieprawidłowym zachowaniem) — przyczyny ludzkie.

W trakcie postępowania w pierwszej kolejności analizujemy przyczyny techniczne, następnie — przyczyny organizacyjne, a na koniec określamy przyczyny, których źródłem może być człowiek. Ważne jest tu określenie powiązań pomiędzy poszczególnymi grupami przyczyn.

W tym modelu badań zakłada się, że do urazu doprowadziła jedna przyczyna bezpośrednia (wydarzenie powodujące uraz), mająca szereg przyczyn pośrednich, klasyfikowanych według systematyki TOL.

Treść wniosków i zaleceń powypadkowych powinna wynikać z analizy okoliczności wypadku, a w szczególności z ustalonych przyczyn oraz stwierdzonych faktów nieprzestrzegania przepisów i zasad bhp, a także innych przepisów dotyczących ochrony życia i zdrowia.

Wnioski i zalecenia powinny być konkretne, a ich realizacja — zarządzona przez pracodawcę w formie polecenia powypadkowego. Powinna eliminować lub ograniczać możliwość powstawania podobnych wypadków w przyszłości oraz doprowadzić do przestrzegania obowiązujących przepisów dotyczących ochrony życia i zdrowia.

Zgodnie z postanowieniami art. 236 Ustawy z dnia 26 czerwca 1974 r. Kodeks Pracy, pracodawca jest obowiązany systematycznie analizować przyczyny wypadków przy pracy i na podstawie wyników tych analiz stosować właściwe środki zapobiegawcze. Istotną rolę w profilaktyce wypadkowej zakładu pracy, a także w procesie monitorowania środowiska pracy, odgrywa badanie i rejestrowanie wydarzeń wypadkowych. Proces ten umożliwia identyfikację przyczyn zaistniałych wypadków, dostarcza cennych informacji na temat zagrożeń występujących w środowisku pracy oraz podnosi skuteczność stosowanych środków ochrony i funkcjonowania systemu zarządzania bezpieczeństwem i higieną pracy. Pozwala to na podjęcie właściwych działań prewencyjnych, a ponadto proces ten powinien być wykorzystywany w kolejnych ocenach ryzyka zawodowego. Ważnym zadaniem w działalności zapobiegawczej jest sprawdzanie i egzekwowanie wydanych przez pracodawcę poleceń powypadkowych, mających na celu eliminowanie powtarzalnych przyczyn wypadków.

Wskazane jest także, aby nie ograniczać się jedynie do badania zaistniałych już wypadków, a rejestrować i badać również zdarzenia potencjalnie wypadkowe (bezurazowe), których w każdym zakładzie jest znacznie więcej.

Badanie i rejestrowanie nie tylko wypadków o poważniejszych konsekwencjach, ale również wypadków niepowodujących absencji i wydarzeń wypadkowych bez urazowych pozwala na wykrycie i wyeliminowanie zagrożeń wcześniej niedostrzeżonych, a tym samym zwiększa skuteczność prewencji wypadkowej.

W zakładach, w których rejestruje się w ciągu roku kilka czy kilkanaście wypadków przy pracy, wskazane jest wyliczenie wskaźników częstotliwości i ciężkości wypadków (stosowanych w statystyce GUS), pozwalających na bardziej obiektywną ocenę kształtowania się obrazu wypadkowości w wieloletnich okresach. Analiza wypadkowości prowadzona na podstawie dokumentacji powypadkowej, a w szczególności protokołów powypadkowych w zakładzie pracy, np. wszystkich zdarzeń wypadkowych zaistniałych w ciągu roku, pozwala wskazać liczbę poszkodowanych najczęściej ulegających wypadkom według zawodów, miejsc powstawania wypadków, czasu powstawania (np. godziny i dni tygodnia) wydarzeń powodujących urazy, wykonywanych czynności, odchyleń od stanu normalnego, powtarzalnych przyczyn wypadków itp.

Taka analiza przedstawiona w sposób opisowy lub graficzny jest przydatna np. przy opracowywaniu przez służbę bhp rocznej analizy stanu warunków pracy w zakładzie i prezentowaniu jej pracodawcy, podczas szkoleń pracowników w zakresie bhp, a przede wszystkim do ukierunkowania działań profilaktycznych mających na celu eliminowanie przyczyn wypadków.

W praktyce zapobiegania wypadkom przy pracy ważną rolę odgrywa wiedza o kosztach związanych z wydarzeniami wypadkowymi. W zakładach pracy na ogół nie prowadzi się analiz ekonomicznych w obszarze bezpieczeństwa i higieny pracy. Pracodawcy dostrzegają najczęściej koszty związane z koniecznością zapewnienia pracownikom ochrony odpowiadającej wymaganiom obowiązujących przepisów. Nie zauważa się kosztów związanych z nieodpowiednim stanem bezpieczeństwa i higieny pracy w przedsiębiorstwie, a stan ten powoduje zwiększenie kosztów funkcjonowania przedsiębiorstwa. Podstawowym elementem takich analiz jest obliczanie kosztów wydarzeń wypadkowych.

[1] Analiza wypadków przy pracy dla potrzeb prewencji, PIP, GIP, Warszawa 2007.

4. Przyczyny wypadków przy pracy

Zdarzenie, w wyniku którego pracownik doznał urazu lub poniósł śmierć, nie zawsze zostanie zakwalifikowanie jako wypadek przy pracy. Taka możliwość istnieje wówczas, gdy na podstawie przeprowadzonego postępowania powypadkowego uda się wykazać, że wypadek spełnia wszystkie cechy wypadku przy pracy. Uwzględniając praktycznie nieograniczoną liczbę scenariuszy wypadkowych i poziom ich złożoności, uznanie wypadku za wypadek przy pracy nie zawsze jest sprawą oczywistą. Kwalifikacja zdarzenia w kategoriach wypadku przy pracy wymaga szczegółowej analizy całokształtu okoliczności sprawy w kontekście obowiązującej definicji wypadku przy pracy. W sytuacji, gdy zdarzeniu nie sposób przypisać elementów składowych definicji wypadku przy pracy, zdarzenie nie będzie mogło być w tych kategoriach kwalifikowane, niezależne od tego, z jakim nasileniem występują pozostałe elementy przemawiające za uznaniem wypadku za wypadek przy pracy. Rolą zespołu powypadkowego jest zatem wykazanie czy zdarzenie miało charakter nagły, zostało wywołane przyczyną zewnętrzną, miało związek z pracą oraz czy w jego wyniku doszło do urazu lub śmierci pracownika.

Nagłość jest pierwszym elementem, jaki wynika z obowiązującej definicji wypadku przy pracy. Problematyka tej przesłanki nie jest oczywista, co wynika z braku definicji zdarzenia nagłego. Z przyjętej na gruncie słownika języka polskiego PWN definicji słowa „nagły” wynika, iż pojęcie to oznacza „zjawiający się znienacka”, „niecierpiący zwłoki”. Zatem w potocznym rozumieniu zdarzenie nagłe w kontekście problematyki wypadkowej odnosi się do przypadków cechujących się natychmiastowością i gwałtownością. Warto podkreślić, że w kwestii oceny nagłości zdarzenia przydatne okazuje się orzecznictwo sądowe. Zgodnie z wyrokiem SN z 2.03.1977 r., III PRN 50/75 doznanie obrażeń w wyniku upadku i uderzenia o twarde przedmioty w miejscu pracy jest typowym przykładem „nagłego zdarzenia”. Jednak ocena nagłości nie zawsze jest sprawą prostą. Kluczowy w omawianym zakresie wydaje się wyrok Trybunału Ubezpieczeń Społecznych z 19.09.1958 r., TR III 149/58, z którego wynika, iż nie odbiera zdarzeniu znamienia nagłości nie jednorazowe działanie przyczyny zewnętrznej, lecz trwające przez okres nieprzekraczający dniówki roboczej.

Mimo upływu lat teza wynikająca z powyższego wyroku pozostaje aktualna, czego potwierdzeniem jest orzeczenie SN z 30.06.1999 r., II UKN 24/99, w którym sąd podkreślił, iż zdarzenie będące istotnym zewnętrznym czynnikiem wywołującym negatywną reakcję organizmu i stanowiące przyczynę wypadku przy pracy posiada cechę nagłości tylko wtedy, gdy przebiega w czasie nie dłuższym niż trwanie dnia pracy. Z uzasadnienia powyższego orzeczenia wynika, iż nagłość zdarzenia stanowi zaprzeczenie powolnego rozwoju lub kumulowania się objawów charakterystycznych dla chorób zawodowych lub pracowniczych. Dlatego zdarzenie bywa traktowane jako nagłe także wtedy, gdy powstało wskutek działania przyczyny zewnętrznej w ciągu krótkiego czasu, przy czym dotychczasowe orzecznictwo ograniczało taką miarę czasową — co do zasady — do okresu nieprzekraczającego jednej dniówki roboczej. Natomiast skutki choroby wywołanej dłuższym działaniem przyczyny zewnętrznej związanej z wykonywaniem pracy powinny być objęte odpowiedzialnością pracodawcy, jeżeli schorzenie to można zakwalifikować do chorób zawodowych lub tzw. chorób pracowniczych. Kwalifikacja zdarzenia w kategoriach wypadku przy pracy wymaga nie tylko wykazania jego nagłego charakteru, ale i tego, że zdarzenie zostało wywołane przyczyną zewnętrzną. Pojęcie przyczyny zewnętrznej nie zostało póki co uregulowane bezpośrednio w przepisach regulujących problematykę wypadkową. Tym samym niezbędne jest odniesienie się do poglądów wypracowanych na gruncie bogatego dorobku problematyki wypadkowej oraz orzecznictwa sądów w tym zakresie.

O przyczynie zewnętrznej można mówić, gdy do urazu dochodzi na skutek oddziaływania na człowieka czynnika, który występuje poza organizmem. Oznacza to, że za przyczynę zewnętrzną należy uznać każdy czynnik zewnętrzny zdolny do spowodowania skutków na osobie pracownika — skutków w postaci urazu lub śmierci. Opierając się na wyroku Sądu Najwyższego z 24.10.1978 r., III URN 26/78, przy ocenie zewnętrzności można mówić wtedy, gdy wypadek pozostaje poza wolą i świadomością pracownika (w odróżnieniu od przyczyny wewnętrznej — tkwiącej w organizmie poszkodowanego, która również może spowodować uszczerbek na zdrowiu).

W pojęcie przyczyny zewnętrznej zdarzenia wypadkowego wpisuje się w pewnych sytuacjach nadmierny wysiłek fizyczny związany z pracą. Warto w tym miejscu przywołać wyrok SN z 10.02.1977 r., III PR 194/76, w którym sąd stwierdził, iż wysiłek fizyczny powodujący w czasie pracy uszkodzenie organu wewnętrznego pracownika dotkniętego schorzeniem samoistnym może uzasadniać uznanie tego zdarzenia za wypadek przy pracy, jeżeli wysiłek ten (będący zdarzeniem zewnętrznym) w sposób istotny przyspieszył bądź pogorszył istniejący już stan chorobowy.

W wyroku Sądu Najwyższego z 8.11.1994 r., II PRN 7/94 sąd stanął na stanowisku, iż przy ocenie nadmiernego wysiłku jako przyczyny zewnętrznej wypadku przy pracy należy mieć na uwadze nie tylko rodzaj wykonywanych czynności, ale także warunki i okoliczności, w których czynności te są wykonywane. Przyczyną zewnętrzną zdarzenia może być w pewnych przypadkach stres. Warto odwołać się w tym miejscu do wyroku Sądu Najwyższego z 24.03.1995 r., II PRN 1/95, w którym sąd uznał, iż przeżycie wewnętrzne w postaci emocji o znacznym nasileniu, wywołujące negatywne skutki w organizmie pracownika, może być uznane za przyczynę zewnętrzną zdarzenia, jeżeli powstało wskutek okoliczności nietypowych dla stosunków pracowniczych.

Z samego określenia „wypadek przy pracy” wynika oczywisty związek, jaki musi istnieć między zdarzeniem a wykonywaniem czynności składających się na umówioną pracę. Z przepisu art. 3 Ustawy z 30.10.2002 r. o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych (Dz. U. z 2017 r. poz. 1773) wynika, iż związek wypadku z pracą istnieje:

• podczas lub w związku z wykonywaniem przez pracownika zwykłych czynności lub poleceń przełożonych;

• podczas lub w związku z wykonywaniem przez pracownika czynności na rzecz pracodawcy nawet bez polecenia;

• w czasie pozostawania pracownika w dyspozycji pracodawcy, w drodze między siedzibą pracodawcy a miejscem wykonywania obowiązku wynikającego ze stosunku pracy.

Jeśli chodzi o zagadnienie czasowego oraz miejscowego związku wypadku z pracą, warto odwołać się do wyroku Sądu Najwyższego z 27.05.2014 r., I PK 275/13, w którym sąd przyjął, iż nagłe zdarzenie powodujące uraz lub śmierć pracownika, kwalifikowane jako wypadek przy pracy, może zatem nastąpić w dowolnym czasie i miejscu pod warunkiem jednak, że pozostaje w związku z wykonywaniem czynności pracowniczych przez osobę, która wypadkowi uległa. Czasowy i miejscowy związek zdarzenia z pracą oznacza natomiast, że pracownik doznał uszczerbku na zdrowiu bądź poniósł śmierć w czasie i w miejscu, w którym pozostawał w sferze interesów pracodawcy. Obok czasowego oraz miejscowego związku wypadku z pracą wyróżnia się również wspomniany wcześniej związek funkcjonalny. W wyroku Sądu Najwyższego z 8.11.2012 r., II PK 80/12 sąd uznał, iż funkcjonalny związek zdarzenia z pracą wyraża się w tym, że zdarzenie powinno nastąpić w czasie lub w związku z wykonywaniem przez pracownika określonych czynności — „zwykłych czynności lub poleceń przełożonych”, „czynności na rzecz pracodawcy, nawet bez polecenia”, a także „w czasie pozostawania w dyspozycji pracodawcy”. Aby można było dane zdarzenie kwalifikować w kategoriach wypadku przy pracy, nie jest wystarczające ustalenie jego szeroko rozumianego związku z pracą. Nawet jeżeli zdarzenie ma charakter nagły oraz zostało spowodowane przyczyną zewnętrzną, nie można go kwalifikować w kategoriach wypadku przy pracy, jeżeli nie będzie osoby poszkodowanej — czyli takiej, która doznała szkody w postaci urazu lub poniosła śmierć w związku z wypadkiem. Urazem na potrzeby dokonywania kwalifikacji zdarzenia wypadkowego jest uszkodzenie tkanek ciała lub narządów człowieka wskutek działania czynnika zewnętrznego.

Wypadkoznawstwo to wielodyscyplinarna praktyczna dziedzina badająca zagrożenia przed- i powypadkowe z wykorzystaniem metody prospektywnej, retrospektywnej oraz otwartej systematyki, tzw. gałęzi TOL, ujednolicająca pojęcia i postępowanie oraz umożliwiająca ustalanie pośrednich okoliczności i przyczyn zagrożeń wypadkowych (dalekich i bliskich) oraz zagrożeń bezpośrednich, które pod wpływem czynnika aktywizacji mogą doprowadzić do wypadku[1].

Najczęściej stosowaną metodą badania przyczyn wypadków jest systematyka TOL, czyli analiza przyczyn o charakterze: technicznym, organizacyjnym i ludzkim.

Należy odnieść się do każdego elementu tej systematyki, uwzględniając przyczynę bezpośrednią i przyczyny pośrednie. Precyzyjne określenie przyczyn wypadku jest bardzo istotnym elementem sporządzania protokołu, gdyż tworzą one bazę wyjściową do określenia poleceń powypadkowych. W metodzie tej należy wskazać naruszone przez pracodawcę przepisy prawa pracy oraz przepisy i zasady bezpieczeństwa i higieny pracy. Generalnie chodzi o przepisy działu X Kodeksu pracy i przepisy wykonawcze do niego, a także inne przepisy dotyczące bezpieczeństwa pracy. W punkcie tym należy uwzględniać również zasady bhp. Do ich wdrażania i przestrzegania zobowiązują pracodawcę przepisy Kodeksu pracy.

Podejmując próbę wykazania naruszeń w tym obszarze, należy bardzo precyzyjnie nazywać poszczególne zasady oraz to, czy są one wdrożone poprzez uregulowania wewnętrzne pracodawcy, że wyłączną przyczyną wypadku było udowodnione naruszenie przez poszkodowanego przepisów dotyczących ochrony życia i zdrowia, spowodowane przez niego umyślnie lub wskutek rażącego niedbalstwa. Zapisy te mają związek z art. 21 Ustawy z dnia 30.10.2002 r. o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych i w przypadku stwierdzenia niezgodności wykluczają prawo poszkodowanego do świadczeń odszkodowawczych. Stwierdzając powyższe, należy uzasadnić decyzję i wskazać dowody jej słuszności. W wymienionej ustawie i w innych przepisach prawa pracy brak jest definicji takich pojęć jak „umyślność” czy „rażące niedbalstwo”. Dlatego też w praktyce sądowniczej stosuje się terminologię prawa karnego. Według art. 9 §1 Ustawy z 6.06.1997 r. — Kodeks karny czyn zabroniony popełniony jest umyślnie, jeżeli sprawca ma zamiar jego popełnienia, to jest chce go popełnić albo przewiduje możliwość jego popełnienia i się na to godzi. W myśl natomiast art. 9 §2 k.k. czyn zabroniony popełniony jest nieumyślnie, jeżeli sprawca — nie mając zamiaru jego popełnienia — popełnia go jednak na skutek niezachowania ostrożności wymaganej w danych okolicznościach, mimo że możliwość popełnienia tego czynu przewidywał albo mógł przewidzieć. Jak nietrudno zauważyć, różnica między umyślnością i nieumyślnością wynika z istnienia lub nieistnienia zamiaru sprawcy popełnienia czynu zabronionego. W pojęciu winy umyślnej zawarty jest zawsze zamiar popełnienia czynu, a więc element świadomości sprawcy, a ponadto element jego woli skierowanej na popełnienie tego czynu (chce popełnić) lub chociażby godzenia się na jego popełnienie — przy jednoczesnym przewidywaniu możliwości tego popełnienia. Istota nieumyślności polega zaś na braku zamiaru popełnienia czynu, lecz mimo to na jego popełnieniu wskutek niezachowania należytej ostrożności wymaganej w danych okolicznościach.

Odnośnie do rażącego niedbalstwa w orzecznictwie sądowym przyjmuje się, że jest to zachowanie graniczące z umyślnością, a zarazem takie, które daje podstawę do „szczególnie negatywnej oceny postępowania” pracownika. Powyższe rozumienie tego pojęcia zapoczątkował Trybunał Ubezpieczeń Społecznych, który w wyroku z 20.09.1973 r. III TO 84/73, PiZS 1975, nr 1, s. 74 wyjaśnił, że niedbalstwo pracownika jako wyłączna przyczyna wypadku przy pracy zwalnia zakład od odpowiedzialności tylko wtedy, jeżeli miało ono charakter rażący, „a więc graniczyło z umyślnością”. Stanowisko Sądu Najwyższego w tej mierze ukształtowało się pod wpływem wyroku z 6.08.1976 r. III PRN 19/76, OSNCP 1977, z. 3, poz. 55. Przyjęto w nim, że przez działanie z rażącym niedbalstwem należy rozumieć między innymi sytuacje, w których poszkodowany pracownik zdawał sobie sprawę z grożącego mu niebezpieczeństwa, gdyż zwykle występuje ono w danych okolicznościach faktycznych. Ważne także, że każdy człowiek o przeciętnej przezorności ocenia te sytuacje jako ewidentne — a mimo to, z naruszeniem przepisów bezpieczeństwa i higieny pracy, naraża się na to niebezpieczeństwo, ignorując następstwa własnego zachowania. Interpretację taką zawiera wyrok Sądu Najwyższego z 30.11.1999 r. II UKN 221/99, OSNAPiUS, nr 6, poz. 205.

W trakcie badania przyczyn wypadku przy pracy należy uwzględnić stan psychofizyczny pracownika, np. jeżeli pracownik będący w stanie nietrzeźwości w znacznym stopniu przyczynił się do powstania wypadku. Przy stwierdzeniu takiego stanu pracownik traci uprawnienia do świadczeń odszkodowawczych, zgodnie z art. 21 ust. 2 Ustawy o ubezpieczeniach społecznych. Możliwość utraty prawa do świadczeń odszkodowawczych może również nastąpić po stwierdzeniu u pracownika wpływu środków odurzających lub substancji psychotropowych. W tym przypadku zespół powypadkowy ma obowiązek udowodnienia i uzasadnienia, że pracownik –będąc pod wpływem tych środków — w znacznym stopniu przyczynił się do spowodowania wypadku.

Jeśli poszkodowany odmówi poddania się badaniom na zawartość tych substancji w organizmie, należy w protokole zamieścić o tym informacje. Podkreślić należy, że sam stan nietrzeźwości nie przesądza o pozbawieniu poszkodowanego świadczeń z tytułu wypadku.

Ponadto należy opisać uraz w miarę dokładnie, korzystając z dokumentacji medycznej dostarczonej przez poszkodowanego lub pozyskanej ze szpitala.

Każde postępowanie / badanie powypadkowe powinno zawierać zalecenia profilaktyczne. Powinny one wynikać z okoliczności, a w szczególności — z przyczyn wypadku. Należy w tym punkcie uwzględnić wszystkie nieprawidłowości w zakresie bhp stwierdzone w konkretnej sprawie w celu przekazania ich pracodawcy do usunięcia. Zespół nie może pominąć żadnej nieprawidłowości z zakresu bhp, gdyż ich wykrycie i usunięcie ma decydujący wpływ na poprawę warunków pracy. Obok tego zespół powinien zaproponować środki zapobiegawcze do zastosowania w sprawie będącej przedmiotem dochodzenia.

Podczas ustalania przyczyn wypadków ustalamy:

1) Przyczynę bezpośrednią wypadku — jest ostatnie wydarzenie bezpośrednio prowadzące do urazu np.:

• kontakt z płomieniem lub gorącym/płonącym obiektem/środowiskiem;

• uderzenie przez spadający obiekt;

• kontakt z przedmiotem ostrym (nóż, ostrze itp.).

2) Przyczyny pośrednie wypadku — są to wszelkie braki i nieprawidłowości, które pośrednio przyczyniły się do powstania wypadku. Najczęściej stosowaną metodą badania przyczyn wypadków jest systematyka TOL, która dzieli przyczyny pośrednie na trzy grupy:

• techniczne,

• organizacyjne,

• ludzkie.

Możliwe przyczyny techniczne (T)

Wady konstrukcyjne czynnika materialnego będące źródłem zagrożenia:

• niewłaściwa struktura przestrzenna czynnika materialnego;

• nieodpowiednia wytrzymałość czynnika materialnego;

• niewłaściwa stateczność czynnika materialnego;

• brak lub niewłaściwe urządzenia zabezpieczające;

• brak lub niewłaściwe środki ochrony zbiorowej;

• niewłaściwe elementy sterownicze;

• brak lub niewłaściwa sygnalizacja zagrożeń;

• niedostosowanie czynnika materialnego do transportu, konserwacji lub napraw.

Niewłaściwe wykonanie czynnika materialnego:

• zastosowanie materiałów zastępczych;

• niedotrzymanie wymaganych parametrów technicznych.

Wady materiałowe czynnika materialnego:

• ukryte wady materiałowe czynnika materialnego.

Niewłaściwa eksploatacja czynnika materialnego:

• nadmierna eksploatacja czynnika materialnego;

• niedostateczna konserwacja czynnika materialnego;

• niewłaściwe naprawy i remonty czynnika materialnego.

Możliwe Przyczyny Organizacyjne (O)

Niewłaściwa ogólna organizacja pracy:

• nieprawidłowy podział pracy lub rozplanowanie zadań;

• niewłaściwe polecenia przełożonych;

• brak nadzoru;

• niewłaściwa koordynacja prac zbiorowych;

• wykonywanie, z polecenia osób sprawujących nadzór, prac niewchodzących w zakres obowiązków pracownika;

• brak instrukcji posługiwania się czynnikiem materialnym;

• dopuszczenie do pracy czynnika materialnego bez wymaganych kontroli, przeglądów;

• tolerowanie odstępstw od przepisów i zasad bezpieczeństwa i higieny pracy przez osoby sprawujące nadzór;

• niedostateczne przygotowanie zawodowe pracownika;

• brak lub niewłaściwe przeszkolenie w zakresie bezpieczeństwa i higieny pracy;

• tolerowanie stosowania niewłaściwej technologii przez osoby sprawujące nadzór;

• dopuszczenie do pracy pracownika z przeciwwskazaniami lekarskimi lub bez badań lekarskich;

• wykonywanie pracy w zbyt małej obsadzie osobowej;

• wykonywanie prac pomimo niewłaściwego zaopatrzenia w narzędzia, surowce.

Niewłaściwa organizacja stanowiska pracy:

• niewłaściwe usytuowanie urządzeń na stanowisku pracy;

• nieodpowiednie przejścia i dojścia;

• nieodpowiednie rozmieszczenie i składowanie przedmiotów pracy (surowców, półproduktów, produktów itp.);

• nieusunięcie zbędnych przedmiotów, substancji lub energii (np. odpadów, opakowań, resztek substancji, niewyłącznie zasilania itp.);

• brak środków ochrony indywidualnej;

• niewłaściwy dobór środków ochrony indywidualnej.

Możliwe przyczyny ludzkie (L)

Brak lub niewłaściwe posługiwanie się czynnikiem materialnym przez pracownika:

• używanie nieodpowiedniego do danej pracy czynnika materialnego;

• wykonywanie pracy ręcznie zamiast przy użyciu czynnika materialnego;

• użycie czynnika materialnego podczas przebywania osób w strefie zagrożenia;

• niewłaściwe zabezpieczenie czynnika materialnego (np. niezaciągnięcie hamulca na postoju);

• udostępnienie przez pracownika czynnika materialnego osobie nieupoważnionej;

• użycie czynnika materialnego niezgodnie z jego przeznaczeniem;

• niewłaściwe uchwycenie, trzymanie czynnika materialnego;

• wadliwe zainstalowanie, zamocowanie, zawieszenie czynnika materialnego przez pracownika.

Nieużywanie sprzętu ochronnego przez pracownika:

• nieużywanie przez pracownika środków ochrony indywidualnej;

• nieużywanie przez pracownika urządzeń zabezpieczających;

• nieużywanie przez pracownika środków ochrony zbiorowej.

Niewłaściwe samowolne zachowanie się pracownika:

• wykonywanie pracy niewchodzącej w zakres obowiązków pracownika;

• przechodzenie, przejeżdżanie lub przebywanie w miejscach niedozwolonych;

• wejście, wjechanie na obszar zagrożony bez upewnienia się, czy nie ma niebezpieczeństwa;

• wykonywanie czynności bez usunięcia zagrożenia (np. niewyłączenie maszyny, niewyłącznie napięcia);

• zbyt szybka jazda;

• niewłaściwe operowanie kończynami w strefie zagrożenia;

• żarty, bójki.

Stan psychofizyczny pracownika niezapewniający bezpiecznego wykonywania pracy, spowodowany:

• nagłym zachorowaniem, niedyspozycją fizyczną;

• przewlekłą lub ostrą chorobą psychiczną;

• zmęczeniem;

• zdenerwowaniem;

• spożyciem alkoholu, środków odurzających lub substancji psychotropowych.

Nieprawidłowe zachowanie się pracownika spowodowane:

• nieznajomością zagrożenia;

• nieznajomością przepisów i zasad bezpieczeństwa i higieny pracy;

• lekceważeniem zagrożenia (brawura, ryzykanctwo);

• lekceważeniem poleceń przełożonych;

• niedostateczną koncentracją uwagi na wykonywanej czynności;

• zaskoczeniem niespodziewanym zdarzeniem;

• niewłaściwym tempem pracy;

• brakiem doświadczenia.

[1] A. Hansen, Bezpieczeństwo i higiena pracy, WSiP, Warszawa 1998

5. Orzecznictwo sądowe oraz opinie biegłych sądowych z zakresu bhp dotyczące ciężkich i śmiertelnych wypadków przy pracy

Orzecznictwo sądowe oraz związane z nimi opinie biegłych sądowych z zakresu bhp dotyczące wypadków przy pracy stanowią bardzo bogaty zbiór. Sąd Najwyższy wielokrotnie musiał rozstrzygać wątpliwości, jakie powstawały na gruncie definicji wypadku przy pracy zawartej w Ustawie z dnia 30.10.2002 r. o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych. Uznawanie określonych zdarzeń za zdarzenia spełniające kryteria wypadku przy pracy budziło wątpliwości również na gruncie Ustawy z dnia 12.06.1975 r. o świadczeniach z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych. Pojęcie wypadku przy pracy zostało zdefiniowane w Ustawie o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych. Zgodnie z tą definicją wypadkiem przy pracy jest nagłe zdarzenie wywołane przyczyną zewnętrzną powodujące uraz lub śmierć, które nastąpiło w związku z pracą:

1) podczas lub w związku z wykonywaniem przez pracownika zwykłych czynności lub poleceń przełożonych;

2) podczas lub w związku z wykonywaniem przez pracownika czynności na rzecz pracodawcy, nawet bez polecenia;

3) w czasie pozostawania pracownika w dyspozycji pracodawcy w drodze między siedzibą pracodawcy a miejscem wykonywania obowiązku wynikającego ze stosunku pracy.

5.1. Orzecznictwo sądowe

Wypadek w czasie ręcznych prac transportowych (Wyrok Sądu Apelacyjnego we Wrocławiu z dnia 17 maja 2012 r. III APa 2/12).

W dniu 9 października 2007 r. poszkodowany w wyniku wykonywania polecenia kierowniczki działu, tj. budowy stoiska promocyjnego, znacznie przeciążył swój kręgosłup. W dniu 10 października 2007 r., wykonując polecenie przemieszczenia trenażera o wadze 94 kg na odległość około 6 m, uległ wypadkowi przy pracy, gdyż aby wykonać tę pracę, zmuszony był do 2-krotnego przełożenia odważników o wadze od 2,5 kg do 25 kg z pozycji „O” na stojak o wysokości 1,5 m (liczba odważników — 50 sztuk). Nadto podniesienie sprzętu o wadze 94 kg bez pomocy i osadzenie go na wózku ręcznym, tzw. paleciaku, spowodowały nagły ból kręgosłupa. W związku z zaistniałym wypadkiem przy pracy powód przebywał 6 miesięcy (od dnia 11 października 2007 r.) na zwolnieniu lekarskim i do dnia dzisiejszego znajduje się pod opieką lekarską. Przebył szereg zabiegów rehabilitacyjnych, a w wyniku doznanego uszczerbku na zdrowiu nie może prowadzić pojazdów mechanicznych. Dodał, że po rozwiązaniu umowy o pracę ze względu na stan zdrowia nie zaproponowano mu innej pracy, chociaż posiada wiele kwalifikacji. Podał, że od wypadku ponosił znaczne wydatki na leki, rehabilitację, masaże, transport do lekarza i na zabiegi. Zarzucił, że kadra kierownicza, wydając tego typu polecenia, które narażają pracownika na uraz fizyczny, nie zna przepisów bhp i powinna przechodzić okresowe szkolenia z tego zakresu.

Sąd ustalił, że: „w pierwszej kolejności wskazać należy, że odpowiedzialność deliktowa pracodawcy za wypadek przy pracy doznany przez pracownika jest odpowiedzialnością subsydiarną, w stosunku do odpowiedzialności instytucji ubezpieczeniowej, która odpowiada w razie spełnienia warunków (przesłanek) z ustawy z dnia 30 października 2002 r. o ubezpieczeniu społecznym z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych (Dz. U.2009.167.1322 j.t.). Powód uległ wypadkowi przy pracy, w związku z wykonywaniem przez niego jako pracownika — polecenia przełożonego, tj. zastępcy kierownika. Wina i bezprawność działania pracodawcy w rozpoznawanej sprawie mogłaby się przejawiać jedynie poprzez niezachowanie przez pozwanego (jako pracodawcę) zasad bezpieczeństwa i higieny pracy. Zapewnienie bowiem pracownikom bezpiecznych i higienicznych warunków pracy jest jednym z podstawowych obowiązków pracodawcy (art. 15 k.p., art. 94 pkt 4 k.p.)”.

W powyższym przypadku przyczyną ciężkiego wypadku przy pracy były przyczyny organizacyjne, to jest nieprzestrzeganie przez pracodawcę norm dźwigania ciężarów przez pracownika.

Zatrucie niebezpiecznymi substancjami chemicznymi (Wyrok Sądu Apelacyjnego w Lublinie z dnia 3 grudnia 2014 r. III APa 11/14).

Sąd Okręgowy wskazał, że I.P. był zatrudniony w pozwanym Domu Pomocy Społecznej w K. od dnia 2 maja 1991 r. do dnia 11 lutego 2009 r. na stanowisku konserwatora urządzeń na podstawie umowy o pracę na czas nieokreślony (umowa o pracę z dnia 2 maja 1991 r., świadectwo pracy z dnia 11 lutego 2009 r. — akta osobowe powoda). Do zakresu obowiązków powoda na stanowisku konserwatora urządzeń należało m.in. wykonywanie prac naprawczych i konserwacyjnych budynków, w tym drobnych prac malarskich. Powód wykonywał też czynności kierowcy. Jego bezpośrednim przełożonym była M. (dawniej W.) J. (zeznania M.J. k. 209—211). I.P. ukończył kurs okresowy w dziedzinie bezpieczeństwa i higieny pracy, który odbywał się w dniach 15–22 listopada 2002 r. W dniu 6 czerwca 2006 r. odbył szkolenie okresowe bhp dla pracowników zatrudnionych na stanowiskach robotniczych. Nadto przeszedł w dniu 30 sierpnia 2007 r. szkolenia z zakresu bezpieczeństwa i higieny pracy dla konserwatorów urządzeń oraz kierowców.

Sąd pierwszej instancji zaznaczył, że na terenie pozwanego Domu Pomocy Społecznej w K. znajdują się dwa garaże starego typu tzw. blaszaki. Dyrektor pozwanego J.W. wydała powodowi polecenie pomalowania tych garaży farbą olejną. W tym celu powód udał się do sklepu, gdzie dowiedział się od sprzedawcy, że przed pomalowaniem musi odtłuścić powierzchnię garażu, bo inaczej farba nie będzie się trzymać. Sprzedawca polecił mu odpowiedni preparat. Był to rozpuszczalnik ekstrakcyjny. Następnie powód zgłosił bezpośredniej przełożonej M.J, jakie materiały są potrzebne i ona je zaakceptowała, wystawiła zamówienie, a pani dyrektor je podpisała. W dniu 13 sierpnia 2008 r. powód zakupił emalię, rozpuszczalnik ekstrakcyjny i rozpuszczalnik uniwersalny (zeznania powoda I.P. k. 184—187, k. 525v, zeznania dyrektor pozwanego J. W. k. 420—420v, k. 526, zeznania świadka M. J. k. 209—211, faktura VAT (…) z dnia 13 sierpnia 2008 r. k. 28). W dniu 14 sierpnia 2008 r. przed rozpoczęciem pracy I. P. był na badaniach okresowych dla stanowiska kierowcy. Po przyjściu do pracy tego dnia około godziny 8.00 dyrektor Domu Pomocy Społecznej w K. wydała powodowi polecenie pomalowania blaszanego garażu zakupionymi wcześniej przez niego materiałami w postaci emalii oraz rozpuszczalnika ekstrakcyjnego. Polecenie to powód otrzymał bezpośrednio od dyrektora Domu Pomocy Społecznej z uwagi na fakt, iż jego bezpośrednia przełożona M.J. przebywała na urlopie. W tym dniu panowały wysokie temperatury. Przed przystąpieniem do malowania powód nie zapoznał się ze wskazaniami znajdującymi się na opakowaniach środków, których używał do malowania, nie zgłosił się też do pracodawcy o dostarczenie mu odpowiednich rękawic (okoliczność bezsporna).

Sąd Okręgowy podkreślił, że zgodnie z obowiązującą u pozwanego tabelą norm przydziału i zużycia środków ochrony indywidualnej, odzieży i ubrania roboczego, stanowiącą załącznik do zarządzenia nr (…) dyrektora Domu Pomocy Społecznej w K. z dnia 20 czerwca 2007 r., na stanowisku konserwatora urządzeń przysługiwał beret lub czapka, drelichowe ubranie robocze, trzewiki skórzane na gumowych spodach, drelichowa watowa kurtka ocieplana, buty gumofilce i drelichowe rękawice ochronne. Powód — przed pomalowaniem garażu wyposażony w rękawice drelichowe — oczyścił jedną boczną ścianę garażu rozpuszczalnikiem ekstrakcyjnym, co zajęło mu około 1,5 godziny. Następnie przystąpił do malowania tej ściany. Po pomalowaniu 1/3 części ściany powodowi zaczęło się kręcić w głowie i poszedł do pani dyrektor do biura, żeby powiedzieć, iż o godzinie 13.00 ma jechać do okulisty, na co dyrektor wyraziła zgodę. Powód wrócił do malowania garażu, miał zaburzenia równowagi, po czym stracił przytomność i upadł. Nieprzytomny powód został odnaleziony przez J.-D.W., która wezwała pielęgniarkę pełniącą tego dnia dyżur w Domu Pomocy Społecznej. P. zdecydowała, że należy wezwać karetkę pogotowia. W ocenie Sądu Okręgowego przyczyną wystąpienia u powoda udaru niedokrwiennego prawej półkuli mózgu i (będącego skutkiem udaru) niedowładu połowicznego po lewej stronie ciała były czynności pracownicze wykonywane przez powoda w dniu wypadku (opinia biegłego toksykologa J.S.). Powołując się na twierdzenia biegłego toksykologa J.S. zawarte w opinii, Sąd Okręgowy podnosił, że preparaty chemiczne wchłaniają się przez drogi oddechowe i skórę. Związki chemiczne znajdujące się w farbach i rozpuszczalnikach szybko parują, a ich parowanie zwiększa wysoka temperatura. W związku z tym stężenie trucizn w dniu zdarzenia, w którym było gorąco, okazało się większe niż w dni o niższych temperaturach. Powód nie stosował również odpowiedniego zabezpieczenia rąk, co mogło spowodować narażenie na wchłanianie substancji chemicznych z farby i rozpuszczalnika przez skórę. Jednocześnie sam był narażony na działanie wysokiej temperatury, co mogło być dodatkową przyczyną przyśpieszenia działania toksycznych substancji i zwiększenia stężenia trucizn w organizmie. Zatrucie wymienionymi substancjami może zaś wywoływać działanie depresyjne na ośrodkowy układ nerwowy aż do utraty przytomności i spłycenia oddechu. Sąd zaznaczył, że zdaniem biegłego użyte przez powoda preparaty chemiczne i ich działanie na ośrodkowy układ nerwowy w połączeniu z wysoką temperaturą otoczenia i kilkugodzinnym narażeniem na ich działanie mogły doprowadzić do zaburzeń krążenia mózgowego. Zaburzenia te mogły zaś przyczynić się do udaru mózgu. Sąd pierwszej instancji przywołał również treść art. 15 k.p. i art. 207 k.p. regulujących kwestie obowiązków pracodawcy względem pracownika. Podał, że przeprowadzone w tym zakresie postępowanie dowodowe wykazało, iż przepisy bezpieczeństwa i higieny pracy nie były restrykcyjnie przestrzegane u pozwanego, o czym świadczy fakt, iż pozwany pracodawca nie zapewnił odpowiednich środków ochrony osobistej powodowi. Pracodawca, zlecając powodowi w dniu 14 sierpnia 2008 r. pomalowanie garażu farbami z użyciem środków chemicznych, w tym rozpuszczalnika wymienionego na fakturze z dnia 13 sierpnia 2008 r., naruszył bowiem zasady bhp w zakresie wyposażenia pracownika we właściwe rękawice ochronne, tj. rękawice z neoprenu. Stosowanie przy pracach malarskich rękawic drelichowych nie zabezpiecza skóry przed rozcieńczalnikiem ekstrakcyjnym.

Wyrok Sądu uznał za przyczynę ciężkiego wypadku przy pracy powody techniczne polegające na nieodpowiednim dobraniu środków ochrony indywidualnych / rękawic ochronnych /.

Upadek z wysokości (Wyrok Sądu Apelacyjnego w Krakowie z dnia 3 czerwca 2013 r., III APa 12/13).

Sąd Okręgowy ustalił, że powód W.Ż. był zatrudniony od 1978 r. w spółce (…) w S., gdzie od lipca 2005 r. zajmował stanowisko zestawiacza mieszanki betonu komórkowego. Przeszkolenia z zakresu bhp, jakie odbył powód, nie obejmowały przeszkoleń do pracy na wysokości i nie posiadał także stosownego badania upoważniającego go do wykonywania takiej pracy. Powód odpowiedzialny był za sprawowanie kontroli i nadzoru nad paletyzowaniem. W dniu 24 marca 2006 r. pracownik spółki L.B. zarządził kontrolne liczenie stanu magazynowego bloczków, a pracownicy, którzy mieli brać udział w liczeniu, zostali podzieleni na grupy, którym przydzielono poszczególne odcinki do przeliczenia. Powodowi oraz W.P. został przydzielony stary wydział (…), gdzie bloczki składowano na paletach. Wydział ten przykryty był dachem, nie posiadał ścian zewnętrznych, zaś palety poukładano w taki sposób, że nie było możliwości policzenia bloczków, gdy stało się na podłożu. W celu dokładnego przeliczenia palet z bloczkami powód wziął drabinę o długości około 3,5 m i wszedł za jej pomocą na palety, których wysokość od podłoża wynosiła 3,2 m. Po wejściu na palety wciągnął drabinę, która służyła do zaznaczenia miejsca, gdzie materiał został już policzony. W.P., będąca na dole, zapisywała dane, które podawał jej powód po przeliczeniu bloczków. Powód kilka razy schodził z drabiny i wchodził z powrotem na palety w innym miejscu. W czasie wykonywania zleconego zadania pracownicy spółki (…) dzwonili do L.B. i zgłaszali mu trudności z liczeniem bloczków. W.P. w czasie takiej rozmowy około godziny 14:50 prosiła, aby L.B. przyszedł do magazynu, jednakże on odmówił. Powodowi po przekazaniu słuchawki nakazał tylko odpowiedni sposób liczenia bloczków. L.B. był świadomy, że pracownicy wchodzili po drabinie na palety z materiałem, gdyż w inny sposób nie potrafiliby go policzyć. Około godziny 15:20 powód, chcąc zejść na dół, ustawił z góry drabinę tak, że stała na ziemi i oparta o palety. Powód nie poprosił W.P., aby sprawdziła podłoże bądź przytrzymała drabinę. Wydawało mu się, że drabinę postawił na mokrym betonie, a w rzeczywistości podłoże pokryte było grubą warstwą zakurzonego lodu, który przypominał mokry beton. Magazyn, w którym powód liczył bloczki, nie posiadał oświetlenia, zaś w dniu zdarzenia temperatura zmieniała się od dodatniej do ujemnej, zaś na podłożu i na paletach leżał śnieg, podłoże było oblodzone i śliskie. Po ustawieniu drabiny powód wszedł na drabinę prawidłowo przodem i nagle poczuł, jak wraz z drabiną spada i upadł na lewy bok. Poczuł ból i nie mógł się poruszać.

Przyczyna wypadku należała do przyczyn organizacyjnych — brak przeszkolenia z zakresu bhp, ze szczególnym uwzględnieniem pracy na wysokości.

Upadek z wysokości (Wyrok Sądu Apelacyjnego we Wrocławiu z dnia 11 grudnia 2017 r. III APa 23/17).

W dniu 19 listopada 2012 r. powód i pozostali pracownicy pozwanej pracowali na dachu budynku hali produkcyjnej. Ich praca polegała m.in. na demontażu z dachu hali starych blach aluminiowych, montażu folii paraprzepuszczalnej, rynien i nowych blach pokrycia dachowego. Około godziny 15:00 pracownicy zakończyli pracę i po uprzednim odpięciu od szelek bezpieczeństwa linek bezpieczeństwa, które były przymocowane do pomocniczej liny ochronnej, które z kolei przymocowano do trwałego elementu konstrukcji dachowej, zaczęli po drabinie przystawnej schodzić z dachu hali. Pierwszy schodził B.K., w następnej kolejności miał schodzić G.K., a ostatni M.K. (1). B.K. podczas schodzenia usłyszał hałas, a znajdujący się jeszcze na dachu G.K. krzyknął do niego, że M.K. (1) spadł do hali. Po zejściu z drabiny B.K. pobiegł do wnętrza hali produkcyjnej i zobaczył M.K. (1) leżącego na betonowej posadzce. G.K. nie widział momentu upadku powoda, słyszał jedynie hałas zrywanej blachy. Znajdując się jeszcze na dachu hali, podszedł do miejsca, w którym wcześniej pracowali, i zobaczył dziurę w folii paraprzepuszczalnej.

Przyczyny wypadku polegały na braku nadzoru nad pracami szczególnie niebezpiecznymi / na wysokości/ oraz brak przeprowadzenia instruktażu stanowiskowego bhp. Przyczyny te należy uznać za przyczyny organizacyjne.

Wkręcenie ręki w ruchomą część ciągnika rolniczego (Wyrok Sądu Apelacyjnego w Gdańsku z dnia 5 listopada 2015 r. III APa 27/15).

W dniu 20 stycznia 2006 r. S.M. stawił się w pracy o godzinie 7:00. J.F. rozdzielił zadania pomiędzy pracowników i opuścił teren gospodarstwa rolnego, by udać się do P. Powodowi S.M. nakazał rozwożenie obornika po polu przy użyciu ciągnika rolniczego. Powód S.M. pomimo tego, że nie posiadał uprawnień do kierowania traktorami, nie poinformował o tym fakcie pracodawcy i wykonał zlecone mu zadanie.

Po zakończonej pracy ok. godziny 15:30 S.M. zatrzymał ciągnik rolniczy na skraju pola należącego do J.F., położonego w miejscowości K., około 30 m od ogrodzenia Zespołu Szkół (…). Następnie, nie wyłączając silnika i pomimo tego, że w gospodarstwie była myjnia, rozpoczął — przy użyciu haka — oczyszczanie przedniej siatki rozrzutnika, która chroniła ciągnik przed zabrudzeniem. Siatka ta znajdowała się nad wałem napędowym, który składał się z dwóch plastikowych rur łączących ciągnik z rozrzutnikiem. Wał ten pozbawiony był osłony, którą powinien posiadać, i w związku z niewyłączeniem przez ubezpieczonego silnika stale się obracał. W trakcie czyszczenia wskazanej siatki S.M. poślizgnął się na zmarzniętej i pokrytej śniegiem ziemi i upadł na kręcący się wał napędowy, co spowodowało pochwycenie lewego rękawa kurtki ocieplanej powoda przez wałek odbioru mocy i wkręcenia jego lewej ręki.

Przyczyną wypadku była przyczyna techniczna, polegająca na braku osłony bezpieczeństwa na wale napędowym ciągnika rolniczego.

Upadek z wysokości na budowie (Wyrok Sądu Apelacyjnego w Warszawie z dnia 12 lipca 2016 r. III APa 32/15).

W dniu 23 marca 2010 r. powód rozpoczął pracę około godzin południowych i pracował na drugą zmianę. Około godziny 19:00 powód, na prośbę J.P., wraz z J.P. i G.P. (1) — pracownikami strony pozwanej — poszedł po formy do próbek betonu. Próbki leżały pod ścianą, gdzie nie było w tym czasie oświetlenia. Powód w drodze powrotnej — innej niż ta, którą udali się po formy do próbek — szedł jako pierwszy, niosąc formy przed sobą. Profil nie ograniczał mu pola widzenia. Powód w pewnym momencie spadł, gdyż skończył się strop, po którym szli pracownicy, a nie zamontowano deski zabezpieczającej przed upadkiem. W tym miejscu nie było oświetlenia, docierała tylko poświata z ulicy, powód nie widział więc miejsca, w którym kończy się droga, po której szedł. Pracownicy mogli sami pobierać z magazynu halogeny do doświetlenia nieoświetlonego terenu pracy. Powód w wyniku upadku z wysokości 3–4 metrów doznał szeregu obrażeń zewnętrznych i wewnętrznych. Jak wynika z dokumentacji lekarskiej Szpitala (…) w W. Oddziału (…) Urazowo-Ortopedycznej, powód doznał urazu wielomiejscowego w postaci złamania kości udowej prawej, złamania trzonu kości udowej prawej, wielołamowego złamania kości promieniowej prawej, wieloodłamowego złamania wyrostka łokciowego lewego. Ponadto doszło do infekcji układu moczowego.

Przyczyną wypadku były czynniki techniczne, tj. brak barierki chroniącej oraz niewłaściwe oświetlenie (ustawienie światła).

Upadek z wysokości (Wyrok Sądu Apelacyjnego w Katowicach z dnia 21 października 2016 r. III APa 38/1)

Sąd Okręgowy ustalił, że we wrześniu 2009 r. pozwana otrzymała zlecenie naprawy zerwanego kabla w T. przy ulicy (…). W dniu 6 września 2009 r. na miejscu awarii był P.A., który zgłosił pozwanej zakres robót: wymiana kabla pomiędzy trzema slupami. Zwykle kable podwieszane są powyżej 3 metrów — na wysokości 4–5 metrów. P.A. nie zgłaszał dyspozytorowi, na jakiej wysokości miały być wykonane prace przy ulicy (…).

W dniu 7 września 2009 r. powód rozpoczął pracę wraz z P.A. o godzinie 8:30. Około godziny 10:00 przyjechali na ulicę (…), gdzie mieli wykonać zlecone prace. Następnie powód oparł drabinę o słup o wysokości 5 metrów i przystąpił do pracy. Obydwaj pracownicy mieli świadomość, że powód nie miał szelek bezpieczeństwa, oraz że P.A. winien asekurować powoda. W pewnym momencie P.A. odszedł kilka metrów, aby wyplątać kabel i po chwili, będąc odwrócony tyłem do powoda, usłyszał jego krzyk. Gdy się odwrócił, zobaczył leżącego na ziemi powoda i przewróconą drabinę. Powód nie pamięta przebiegu wypadku.

Pozwana uznała zdarzenie za wypadek przy pracy i wskazała w protokole, że jego przyczyną było poślizgnięcie się na szczeblu drabiny, w wyniku czego doszło do upadku.

Sąd uznał, że przyczyną były czynniki techniczne, tj. według Sądu Okręgowego pozwana, kierując powoda do pracy na wysokości powyżej 3 metrów bez sprzętu zabezpieczającego oraz zaświadczenia lekarskiego o zdolności do wykonywania pracy na tej wysokości, naruszyła przepisy art. 207 do 209 3 k.p. Jednocześnie Sąd ten podkreślił, że odebranie szelek bezpieczeństwa pracownikom pozwanej było niewłaściwie zorganizowane, bowiem nie zapewniono innego sprzętu zabezpieczającego przed upadkiem z wysokości i w efekcie pracownicy świadczyli pracę bez zabezpieczeń.

Wybuch metanu w kopalni

Sąd Okręgowy ustalił, że D.P. był zatrudniony w (…) S.A. Kopalni (…) w M. w okresie od 12 stycznia 2009 r. do 6 kwietnia 2015 r., ostatnio na stanowisku: górnik metaniarz pod ziemią. Stosunek pracy ustał na mocy porozumienia stron — art. 30 §1 pkt 1 k.p. w związku z przejściem powoda na rentę z tytułu wypadku przy pracy.

W dniu 6 października 2014 r. powód pracował na zmianie rozpoczynającej się o godzinie 16:00 jako metaniarz w oddziale (…). Na podziale pracy sztygar zmianowy K.H. wyznaczył poszkodowanego do kontroli i bieżącej przebudowy pomocniczych urządzeń wentylacyjnych, czujników metanometrii automatycznej oraz przegrody wentylacyjnej i wentylatora powietrznego. Około godziny 20:57 w rejonie ściany nastąpiło zapalenie i wybuch metanu. W wyniku zdarzenia poszkodowany doznał rozległych oparzeń ciała. Po zdarzeniu powód wraz z innymi poszkodowanymi wycofał się z rejonu zagrożenia. Po wyjeździe na powierzchnię poszkodowany został przewieziony do Centrum Leczenia Oparzeń w S. Pozwany uznał powyższe zdarzenie za wypadek przy pracy.

Feralnego dnia powód zamienił się godzinami pracy z kolegą z godziny 11:00 na godzinę 16:00, ponieważ budował dom i chciał dokończyć prace zaplanowane na ten dzień. W chwili zdarzenia powód znajdował się w odległości około 10 metrów od wybuchu. Najpierw usłyszał straszny huk, a potem zobaczył pędzącą w jego stronę kulę ognia. Zdążył jedynie zasłonić twarz i skulić się. Czuł przepływający przez jego ciało ogień. Czuł, że się pali, oraz to, że zdmuchnęło mu kask, a jego włosy płoną. Mimo iż powód starał się, tak jak go uczono na szkoleniach, nie wdychać gorącego powietrza, to w pewnym momencie zabrakło mu tchu i zachłysnął się tym powietrzem. Poczuł, że wszystko pali go w środku. Potem nastąpił drugi wybuch. Powód stracił wówczas przytomność. Kiedy ocknął się kilka metrów dalej, nie mógł oddychać. Był cały poparzony. Starał się krzyczeć. Powód był świadomy sytuacji, w jakiej się znalazł. Był przekonany, że umrze. Jednakże myśl o żonie i rodzinie dodała mu sił i sprawiła, że zaczął wycofywać się w stronę wyjścia. Już przy końcu ściany, kiedy powodowi brakowało oddechu, jeden z lżej poparzonych górników, biorąc powoda na barki, pomógł mu wycofać się do bezpiecznej strefy. Następnie powód został przetransportowany na powierzchnię. W korytarzu, gdzie poszkodowani czekali na pociąg do szybu, powód widział spalone ciała górników, słyszał krzyki, wołania o pomoc. Było to dla niego traumatyczne doświadczenie.

Przyczyną wypadku, tj. wybuchu metanu, były niesprawne czujniki stężenia metanu, czyli przyczyny techniczne.

Wypadek samochodowy (Wyrok Sądu Apelacyjnego w Lublinie z dnia 12 października 2016 r.)

W dniu 27 maja 2014 r. przyjechał do pracy do siedziby Spółki. Otrzymał dyspozycję wyjazdu do K. Samochód został załadowany już poprzedniego dnia. A.N. wypisał kartę wyjazdową, sprawdził olej, światła i wyjechał z bazy przy ulicy (…) samochodem ciężarowym marki M. w kierunku K. Tego dnia panowały dobre warunki atmosferyczne. Na drodze był umiarkowany ruch. Po skręceniu z ulicy (…) na M. w pewnym momencie na jego pas ruchu wybiegło dziecko. Celem uniknięcia potrącenia go kierowca wykonał gwałtowny manewr, który pozwolił na uniknięcie wypadku. Matka zabrała dziecko. Bezpośrednio po zdarzeniu A.N. zatrzymał samochód i zaczął odczuwać silny ból głowy i zaburzenia wzrokowe.

Przyczyną wypadku były przyczyny ludzkie, nagłe wtargnięcie dziecka na ulicę, co spowodowało natychmiastowy manewr kierowcy — poszkodowanego i doznania urazu głowy z powodu silnego uderzenia głową o elementy wewnętrzne samochodu.

Zawał serca (Wyrok Sądu Apelacyjnego w Łodzi z dnia 29 lipca 1999 r. III AUa 259/99)

Piotr Ch. zatrudniony był w firmie Augusto od dnia 22 listopada 1995 r. W dniu zdarzenia po raz pierwszy odbywał służbę z Jakubem S. Powierzono mu wówczas, wbrew jego woli, obowiązki dowódcy zmiany, z tego też powodu był zdenerwowany. Obowiązki dowódcy zgodził się przyjąć po zapewnieniu, że będzie to tylko czasowe zobowiązanie. Tego dnia w pilnowanym obiekcie nie wydarzyło się nic szczególnego. Średnio raz na trzy godziny należało wyjść z dyżurki na obchód terenu zakładu. Krótko po wyjściu na kolejny dochód Piotr Ch. wrócił, trzymając się za serce i poprosił o wezwanie pogotowia. Zabrany został do szpitala, gdzie stwierdzono zawał mięśnia sercowego.

Przyczyną zdenerwowania związanego z powierzeniem mu obowiązków dowódcy zmiany nie była obawa przed przyjęciem obowiązków, którym mógł podołać, lecz poczucie winy wobec swojego poprzednika, ponieważ sytuacja mogła sprawiać wrażenie, że uczestniczył w pozbawieniu go tej funkcji. Dnia 9 stycznia W., jego poprzednik na stanowisku dowódcy zmiany, poprosił go o ukrycie faktu, że opuszcza stanowisko pracy około pół godziny wcześniej. Sprawa ta wyszła na jaw, gdy kierownik G. znalazł się w zakładzie pracy i zauważył nieobecność W. Na prośbę G. Piotr Ch. przekazał W. informację, że tę nieobecność zauważył ktoś inny. To kłamstwo się wydało i Piotr Ch. czuł się winny wobec W., że nie ukrył jego wcześniejszego wyjścia z pracy i że mógł wzbudzić podejrzenie spiskowania przeciw niemu. To poczucie winy powodowało, że od kilku dni źle się czuł psychicznie. Okoliczności te były przyczyną, dla której nie chciał przyjąć obowiązków dowódcy zmiany, w innej sytuacji nie miałby takich rozterek, gdyż funkcja ta wiązała się z dodatkiem pieniężnym. Sam odwołujący przyznał, że praca przebiegała spokojnie i że był zdenerwowany tylko sprawą W. Zawał serca bezspornie nastąpił podczas pracy, około godziny 17:00. Na podstawie opinii biegłych sądowych, lekarza kardiologa i psychologa Sąd uznał, że u odwołującego rozpoznaje się chorobę niedokrwienną serca po przebytym w dniu 13 stycznia 1998 r. świeżym zawale serca leczonym fibrinolitycznie, miażdżycę trzech naczyń wieńcowych, hiperlipidemię mieszaną, osobowość typu A w warunkach stresu. Przyczyną zawału serca były zmiany miażdżycowe w tętnicach wieńcowych, które powstały w następstwie zaburzeń metabolicznych, w szczególności hiperlipidemii i okresowo stwierdzanej nietolerancji glukozy. Proces miażdżycowy przebiegał bezobjawowo do dnia wystąpienia zawału serca. Zdaniem biegłych czynniki wewnętrzne i zewnętrzne mogły mieć wpływ na przyspieszenie postępu choroby i wystąpienie powikłań. Biegli ocenili, że w świetle zeznań świadków okoliczności poprzedzające wystąpienie zawału miały charakter nienormalnych stosunków pracowniczych i mogły być przyczyną zawału serca.

Zawał serca według Sądu jest wypadkiem przy pracy, powstałym na skutek zdenerwowania, a zatem przyczyna należy do przyczyn ludzkich.

Zawał serca (Wyrok Sądu Apelacyjnego w Szczecinie z dnia 18 kwietnia 2013 r. III AUa 909/12).

Sąd Okręgowy ustalił, że W.I., ur. (…) od 1 lutego do 30 kwietnia 2009 r. był zatrudniony w (…) sp. z o.o. we W. na stanowisku operatora dźwigu. 18 kwietnia 2009 r. W.I. wykonywał pracę od 7:00 na obiekcie mostowym E1 w S., a praca ta polegała głównie na wyciąganiu szalunków przy pomocy żurawia. Wyciągane belki były bardzo ciężkie — na granicy maksymalnych możliwości dźwigu. Zaczepy, za pomocą których mocowano belki, przesuwały się, co groziło ich wysunięciem, a to z kolei — możliwością przygniecenia któregoś z pracowników lub przewróceniem dźwigu. Z tego powodu między ubezpieczonym a pracownikami montującymi zaczepy, a w szczególności brygadzistą, dochodziło do sprzeczek. Podczas pracy ok. 17:00, po rozmowie z brygadzistą, który chciał, aby ubezpieczony pozostał w pracy dłużej, ubezpieczony poczuł się źle, co zgłosił brygadziście P.R. Wezwano pogotowie, stwierdzono zawał serca i wezwano helikopter ratunkowy. Dzień 18 kwietnia 2009 r. był piątym dniem pracy ubezpieczonego; w tym dniu miał dwie przerwy: śniadaniową od 10:00, drugą od 14:00; było bardzo ciepło i duszno. W dzień poprzedni pracował 10 godzin i 25 min. W.I. pracował w godzinach nadliczbowych. W dniu zdarzenia posiadał aktualne badania lekarskie dopuszczające do pracy na zajmowanym stanowisku oraz szkolenie wstępne, przeszedł też w tym dniu instruktaż stanowiskowy. Od 18 do 23 kwietnia 2009 r. przebywał w Klinice (…) z powodu przebytego zawału wieńcowego pod postacią zawału serca z uniesieniem odcinka ST ściany dolnej, powikłany nagłym zatrzymaniem krążenia w mechanizmie migotania komór.

Sąd Okręgowy podkreślił, że kwalifikacja prawna zawału serca jako wypadku przy pracy wymaga wykazania, że przyczyna zewnętrzna tego zdarzenia pozostawała w związku z wykonywaniem obowiązków pracowniczych. Taki związek występuje tylko w jednoznacznie potwierdzonych przypadkach gwałtownego i oczywiście nadmiernego wysiłku fizycznego bądź wystąpienia głębokiego stresu psychicznego związanych z szeroko rozumianymi warunkami wykonywania pracy zawodowej.

Zawał serca (Wyrok Sądu Apelacyjnego w Poznaniu z dnia 23 maja 2013 r. III AUa 1503/12)

Sąd Okręgowy ustalił następujący stan faktyczny.

J.W., będąc zatrudniony w F.H.U. (…) P. K. w Ś. na stanowisku kierowcy, w dniu 10 grudnia 2010 r. o godzinie 17:00 podjechał po ładunek przesyłek do firmy (…). Ładowanie przesyłek trwało blisko pół godziny, odbywało się przy pomocy wózka widłowego, a odwołujący nadzorował załadunek. Odwołujący miał dotrzeć do bazy w L. koło Z. do godziny 23:20.

W tym dniu była niska temperatura powietrza i padał śnieg, co powodowało trudne warunki drogowe. J.W., jadący autostradą z P. do Ł., stwierdził wzmożony ruch pojazdów. Przed zjazdem z autostrady wyprzedziła go ciężarówka z rosyjskim numerem rejestracyjnym i częściowo zajechała mu drogę. Okoliczność ta bardzo zdenerwowała odwołującego i poczuł on kłucie, duszenie w okolicach serca i mostka.

Biegły wskazał, że zdarzenie, któremu odwołujący uległ w dniu 10 grudnia 2010 r. jako osoba z wieloletnią rutyną zawodową, palacz tytoniu z nadwagą, zostało wywołane nie tylko przyczyną wewnętrzną. Okoliczności wykonywania pracy w dobie zdarzenia — takie jak stosunkowo duży ruch na drodze, trudne warunki zimowe i wynikająca z tego obawa opóźnienia oraz nagłe zagrożenie kolizją, które wyczerpało względnie niskie możliwości przystosowawcze układu krążenia powoda — stanowiły zdaniem biegłego z zakresu medycyny pracy tę współprzyczynę zewnętrzną. W opinii końcowej biegły kardiolog dr n. med. J.B. wskazał, że zdarzenie z dnia 10 grudnia 2010 r. było wywołane zarówno przyczyną wewnętrzną, jak i zewnętrzną. Warunki pracy w sposób istotny przyśpieszyły i pogorszyły istniejący wcześniej, a klinicznie niemy stan chorobowy.

Są ustalił, że zawał serca był wypadkiem przy pracy, a jako przyczynę wskazał przyczynę ludzką.

Wypadek przy pracy przy ręcznych pracach transportowych (Wyrok Sądu Najwyższego z dnia 24 kwietnia 2018 r. III PK 45/17)

Sąd Najwyższy zważył, co następuje:

Dnia 2 lipca 2012 r. C.D. — podczas świadczenia pracy w U., spółce akcyjnej w P., na stanowisku operatora maszyny powlekającej — uległ wypadkowi, podnosząc oburącz wałek ważący 55 kg w celu włożenia jego czopów w gniazdo maszyny. Poczuł silny ból w okolicy lędźwiowej kręgosłupa, stracił przytomność i został odwieziony do szpitala. Następnie przebywał na zwolnieniu lekarskim, później na świadczeniu rehabilitacyjnym, a ostatecznie — na rencie z tytułu wypadku przy pracy. Sąd II instancji przyjął za Sądem I instancji, że zdarzenie z dnia 2 lipca 2012 r. nie stanowiło wypadku przy pracy, albowiem brak jest przyczyny zewnętrznej oraz urazu. Zdaniem Sądu nie sposób uznać za zewnętrzną przyczynę zdarzenia wykonywanie przez pracownika pracy polegającej na dźwignięciu wraz z drugim pracownikiem wałka o wadze 55 kg. Sąd ustalił ponadto, iż skarżący cierpiał na chorobę samoistną, która była powodem osłabienia jego stanu zdrowia w dniu 2 lipca 2012 r. W konsekwencji doszedł do przekonania, iż szkoda na zdrowiu powoda powstała na skutek ujawnienia się jednostki chorobowej, nie zaś na skutek przyczyny mającej źródło poza jego organizmem.

Wyjaśnienia wymaga, iż element definicji wypadku przy pracy, jakim jest zewnętrzna przyczyna zdarzenia, w istocie trzeba odróżnić od przyczyn wewnętrznych, tkwiących w organizmie pracownika, jak wady anatomiczne, stany chorobowe itp. Samoistne schorzenie, chociażby wystąpiło nagle i w toku świadczenia pracy, co do zasady nie może być uznane za wypadek przy pracy.

Wcale nierzadkie są jednak sytuacje, w których nagłe zdarzenie wywołuje nie jedna, lecz więcej przyczyn, w tym o charakterze mieszanym (zewnętrzna i wewnętrzna). W tym ostatnim przypadku przyczyna zewnętrzna może przyspieszyć lub pogorszyć istniejący stan chorobowy. Powstaje problem, czy i według jakich kryteriów zdarzenie wywołane zespołem przyczyn może być kwalifikowane jako wypadek przy pracy (wyrok Sądu Najwyższego z dnia 18 stycznia 2017 r., III PK 50/16, LEX nr 2261777). Kluczowe znaczenie w rozstrzygnięciu wspomnianego zagadnienia miała uchwała składu siedmiu sędziów Sądu Najwyższego z dnia 11 lutego 1963 r., III PO 15/62 (OSNCP 1963 nr 10, poz. 215). Stwierdzono w niej, że przyczyną sprawczą zdarzenia może być każdy czynnik zewnętrzny (tzn. niewynikający z wewnętrznych właściwości człowieka) zdolny w istniejących warunkach wywołać szkodliwe skutki. W takim znaczeniu przyczyną zewnętrzną zdarzenia może być nie tylko narzędzie pracy, maszyna, siły przyrody, ale także praca i czynności samego poszkodowanego (np. potknięcie się, odruch). Taką przyczyną jest również nadmierny wysiłek pracownika, za który u człowieka dotkniętego schorzeniem samoistnym może być uważana praca wykonywana jako codzienne zadanie w warunkach normalnych, gdyż nadmierność wysiłku pracownika powinna być oceniana przy uwzględnieniu jego indywidualnych właściwości, aktualnego stanu zdrowia, sprawności ustroju. W uchwale tej Sąd Najwyższy zwrócił uwagę na kilka ważnych kwestii, a mianowicie:

1) przyczyna wypadku nie musi być jedna, lecz w katalogu przyczyn zdarzenia przyczyny zewnętrzne mogą występować obok przyczyn wewnętrznych;

2) przyczyny zewnętrzne to nie tylko siły przyrody, narzędzia i maszyny oraz działania innych osób, ale także sama praca i towarzyszący jej wysiłek;

3) co się tyczy owej pracy, istotne są nie tylko jakieś nadzwyczajne zadania zlecone pracownikowi w danym dniu lub nietypowe warunki ich realizacji, ale także zwykłe codzienne czynności pracownicze;

4) nadmierność wysiłku pracownika przy wykonywaniu pracy nie podlega ocenie z punktu widzenia ogólnych norm odporności dotyczących przeciętnego, zdrowego człowieka, ale powinna być odnoszona do indywidualnych właściwości psychofizycznych danej osoby i to w konkretnym dniu pracy.

Sąd ustalił, że przyczyną było wadliwe wystawienie poszkodowanemu skierowania na badania lekarskie. Przyczyna wypadku jest przyczyną organizacyjną.

Poronienie w pracy (Uchwała Sądu Najwyższego z dnia 10 stycznia 1979 r. III PZP 19/78)

Wnioskodawczyni domagała się zmiany treści protokołu powypadkowego i ustalenia, że w dniu 3 października 1977 r. uległa wypadkowi przy pracy, bowiem dźwignięcie 30-kilogramowej konwi z mlekiem w czasie pracy spowodowało u niej poronienie.

Sąd Najwyższy udzielił odpowiedzi ujętej w sentencji uchwały z następujących względów:

Pojęcie wypadku przy pracy określa art. 6 Ustawy z dnia 12 czerwca 1975 r. o świadczeniach z tytułu wypadków przy pracy i chorób zawodowych (Dz. U. nr 20, poz. 105). Według tego przepisu wypadkiem przy pracy jest nagłe zdarzenie wywołane przyczyną zewnętrzną, które nastąpiło w związku z pracą. Warunki te są spełnione w przypadku poronienia spowodowanego dźwignięciem ciężaru przez pracownicę podczas wykonywania pracy. Ustawowa definicja wypadku przy pracy ogranicza się do wymienionych wyżej trzech elementów. Z przepisów ustawy wypadkowej nie wynika jednak, by każde zdarzenie spełniające wskazane w art. 6 ust. 1 tej ustawy warunki było wypadkiem przy pracy. Z art. 1 i nast. tej ustawy należy wyprowadzić wniosek, iż za wypadek przy pracy uważa się także zdarzenie, które wywołało skutek w postaci szkody na osobie pracownika (uszczerbek na zdrowiu). Zdarzenie, które spowodowało wyłącznie zniszczenie czy uszkodzenie rzeczy pracownika, nie jest wypadkiem przy pracy w rozumieniu przepisów ustawy wypadkowej. Wniosek ten potwierdza treść art. 29 ust. 1 ustawy, określającego jedynie prawo do odszkodowania za utracone lub uszkodzone przedmioty pracownika na podstawie przepisów tej ustawy, i to tylko wówczas, gdy pracownik wskutek wypadku doznał uszczerbku na zdrowiu.

Poronienie nie jest naturalnym następstwem ciąży. Jest ono skutkiem nienormalnej reakcji organizmu kobiety ciężarnej, wywołanej przyczyną zewnętrzną lub wewnętrzną i niewątpliwie w każdym przypadku wywołuje rozstrój zdrowia, a w konsekwencji przynajmniej czasowy uszczerbek na zdrowiu. Wskazują na to również dowody w sprawie. Wnioskodawczyni w związku z poronieniem przebywała w szpitalu od 5 do 10 października 1977 r., a następnie korzystała ze zwolnienia lekarskiego na skutek niezdolności do pracy z tej przyczyny.

Sąd ustalił jako przyczynę wypadku nieodpowiednią organizację pracy.

Wypadek w gospodarstwie rolnym (Wyrok Sądu Najwyższego z dnia 13 listopada 2012 r. III UK 9/12)

Swoje rozstrzygnięcie Sąd pierwszej instancji poprzedził ustaleniem, iż ubezpieczony Andrzej S. posiada gospodarstwo rolne i z tego tytułu podlega ubezpieczeniu społecznemu rolników na mocy ustawy od dnia 1 kwietnia 2004 r. W ramach gospodarstwa rolnego ubezpieczony zajmuje się produkcją roślinną, nie hoduje ani bydła, ani trzody chlewnej. W dniu zdarzenia, to jest 21 grudnia 2009 r., miał tylko jedną kozę, kury i kaczki. Tego dnia postanowił przygotować materiał do wykonania drabinki na paśnik. Pracę ubezpieczony wykonywał z użyciem piły formatowej, która została wyposażona w specjalny wózek umożliwiający docięcie materiału na odpowiednią długość i format. W pewnym momencie podczas cięcia listewek ubezpieczony zorientował się, że jego ręka znalazła się po drugiej stronie ostrza piły oraz że doznał ucięcia palców.

Przyczyną wypadku przy pracy był czynnik ludzki.

Zawał serca (Wyrok Sądu Najwyższego z dnia 5 czerwca 2013 r. III UK 80/12)

W dniu 1 kwietnia 2010 r. K.F. stawił się w miejscu pracy ok. godz. 10:00. Jak zwykle sprawdził przebieg prac serwisowych w hali napraw, a także prac związanych z ociepleniem budynku, realizowanych przez zewnętrznego wykonawcę. Następnie w biurze zajął się swoimi obowiązkami związanymi z zaopatrzeniem. Około południa spotkał się z przedstawicielem wykonawcy ocieplenia budynku firmowego i wynikła konieczność zapłaty za część wykonanej usługi. K.F. udał się w tym celu do biura głównej księgowej, gdzie poinformował ją o potrzebie uregulowania tej należności. Pracownica początkowo odmówiła dokonania zapłaty za zgłoszoną usługę, zasłaniając się potrzebą wypłaty wynagrodzeń pracownikom. Wywołało to zdenerwowanie K.F., który domagał się uregulowania tego zobowiązania. Ostatecznie księgowa wyraziła na to zgodę. Po pewnym czasie spotkał się on z J.K., która poprosiła go o podwiezienie do miasta, na co się zgodził, po czym opuścił jej biuro. W związku z tym, że K.F. długo nie wracał, J.K. zaniepokoiła się i udała do jego biura. Tam zobaczyła go siedzącego na podłodze i próbującego wstać, jednak za chwilę stracił on przytomność. Wezwano pogotowie ratunkowe, którego personel przystąpił do reanimowania K.F. i transportu do Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego, gdzie zmarł. Przyczyną śmierci K.F. było ostre niedokrwienie i zawał serca w przebiegu miażdżycy naczyń krwionośnych, powikłany nagłym zatrzymaniem krążenia i zgonem.

Przyczynę wypadku należy uznać za przyczynę ludzką.

Wypadek na budowie (postanowienie Sądu Najwyższego z dnia 23 marca 2021 r. III USK 89/21)

W sprawie ustalono, że R.R. w dniu 1 lutego 2018 r. pracował w K. przy budowie kompleksu wielorodzinnego. Odpowiadał za wszystkie prace prowadzone na budowie. Około godz. 10:00 wstał z krzesła w celu pochylenia się i wskazania na planie jakiegoś szczegółu. Oparł się ręką na planie, wówczas plan razem z ręką ześlizgnął się z biurka. Ubezpieczony całym ciężarem oparty był na ręce, nogi zakleszczyły się pomiędzy biurkiem a krzesłem i nie miał możliwości złapać równowagi. Upadł pomiędzy krzesło, regał i biurko. Upadając, poczuł trzask łamania kość w prawej nodze. Około godz. 10:45 przyjechała karetka pogotowia. U wnioskodawcy stwierdzono złamanie 1/3 dalszej kości piszczelowej prawej z przemieszczeniem oraz złamanie bliższej części trzonu kości strzałkowej prawej z przemieszczeniem.

Przyczyną wypadku był czynnik ludzki — zakleszczenie się nogi pomiędzy krzesłem a biurkiem i utrata równowagi.

Porażenie prądem

Piotr J. 14 lipca 2014 r. zawarł z Dorotą W. i Rafałem W., wspólnikami spółki cywilnej prowadzącej działalność pod firmą Przedsiębiorstwo Wielobranżowe „D.-B.” Dorota W. i Rafał W., umowę-zlecenie […], na podstawie, której zobowiązał się do wykonania szlifowania i malowania 25 balustrad balkonowych w budynku mieszkalnym […] w S. w terminie od 14 lipca 2014 r. do 14 sierpnia 2014 r. za wynagrodzeniem 1.680 zł. W dniu 9 sierpnia 2014 r. Piotr J. rozpoczął pracę o godz. 7:00. Wykonywał określone umową — zleceniem prace remontowe na rusztowaniu. Wraz z Dariuszem P. montował blacharkę (opierzenie) na balkonach, używając do tego wkrętarki akumulatorowej, młotka, nożyczek do blachy i wiertarki elektrycznej. W czasie przerwy śniadaniowej przebywał wraz ze współpracownikami w baraku; nie oddalał się od pozostałych pracowników ekipy remontowej. Ekipa remontowa, do której należał Piotr J., pracowała tego dnia na rusztowaniu, używając narzędzi elektrycznych podłączonych do przedłużaczy. Przedłużacze podłączono w piwnicy z bębna do punktu zasilania elektrycznego. Przedłużacze ułożono na rusztowaniu na blatach, a przewody przywiązano do leżni rusztowania. Było słonecznie, bezwietrznie, parno, temperatura powietrza wynosiła ok. 30°C. W trakcie wykonywanych czynności Piotr J. zamierzał zejść na niższy poziom rusztowania, aby od parteru montować blacharkę w tym samym rzędzie. Schodząc po drabinkach rusztowania za Dariuszem M., będąc na wysokości trzeciego piętra budynku, Piotr J. niespodziewanie upadł na drewnianym podeście, w wyniku czego noga wpadła mu pomiędzy blaty i jednocześnie doznał silnych wstrząsów. Pozostali pracownicy nie zdołali nawiązać z nim kontaktu. Po bezskutecznej próbie cucenia Piotra J. przez pozostałych pracowników przedsiębiorstwa „D.-B.” zaniesiono go do barakowozu oraz wezwano pogotowie ratunkowe. Z uwagi na długi czas oczekiwania na pomoc medyczną przewieziono go do przychodni lekarskiej […] w S., skąd skierowano ich do Szpitalnego Oddziału Ratunkowego w S. Po upływie ok. 30 minut personel medyczny szpitala stwierdził zgon Piotra J. W czasie, gdy pozostali współpracownicy pojechali zawieźć poszkodowanego do szpitala, na placu budowy pozostał Piotr M., który otrzymał od przełożonego polecenie schowania, zwinięcia przedłużaczy i uporządkowania pozostałych rzeczy. Członkowie zespołu uczestniczącego w ustalaniu okoliczności i przyczyn wypadku w przedsiębiorstwie „D.-B.” nie ustalili przyczyny wypadku. Zespół powypadkowy stwierdził, że opisane wyżej zdarzenie nie było wypadkiem przy pracy. Ustalono, że Piotr J. w momencie wypadku znajdował się pod wpływem środków odurzających i psychotropowych. Wskazano, że w czasie zasłabnięcia poszkodowany nie wykonywał żadnych prac przy użyciu sprzętu budowlanego ani elektronarzędzi, a jedynie schodził po drabinkach z rusztowania z poziomu piątego na poziom trzeci rusztowań. Podano, że wyniki sekcji zwłok wykazały, że doszło do porażenia prądem, które nie spowodowało bezpośredniego zgonu, ale mogło spowodować i spowodowało poważne zakłócenia czynności narządów ciała Piotra J. Sąd ustalił, że jest to wypadek przy pracy, ale z winy pracownika, który znajdował się pod wpływem środków odurzających i psychotropowych.

Zdarzenie było wypadkiem przy pracy, ale z wyłącznej winy pracownika

Upadek pracownika (Uchwała Sądu Najwyższego z dnia 29 marca 2006 r. II PZP 14/05)

Sąd Rejonowy w Bydgoszczy wyrokiem z 15 lutego 2005 r. ustalił, że powód Piotr S. uległ w dniu 20 stycznia 2004 r. wypadkowi przy pracy, nadto rozstrzygnął o odszkodowaniu za niezgodne z prawem rozwiązanie umowy o pracę bez wypowiedzenia. Powód był zatrudniony jako kierowca na podstawie umowy o pracę. Wypadek przy pracy polegał na tym, że przy rozładunku samochodu poślizgnął się na skrzyni ładunkowej, spadł z niej i upadł na kolano, co spowodowało niezdolność do pracy.

Przyczyna wypadku związana była z czynnikiem ludzkim.

Analizie w zakresie przyczyn wypadków przy pracy poddano 17 wyroków Wojewódzkich Sądów Administracyjnych i Sądu Najwyższego. Wyniki analizy wskazują, że główną przyczyną ciężkich i śmiertelnych wypadków przy pracy jest czynnik ludzki — 35,3% analizowanych sytuacji. Czynniki techniczne i organizacyjne zajmują dalsze miejsca w wyliczeniu. Wyniki te są zgodne z badaniami Państwowej Inspekcji Pracy w 2008 roku, w których także dominowały przyczyny ludzkie, stanowiące 56,3% ogółu, za nimi odnotowano czynniki organizacyjne — 31,8%. Przyczyny ludzkie dotyczyły: nieprawidłowego zachowania się pracowników, w tym spowodowanego zaskoczeniem niespodziewanym zdarzeniem, niedostateczną koncentracją na wykonywanej czynności, lekceważeniem zagrożenia (brawurą, ryzykanctwem itp.) oraz nieznajomością zagrożenia i nieużywaniem sprzętu ochronnego przez pracowników[1].

Tab. nr 1. Przyczyny uznanych ciężkich i śmiertelnych wypadków przy pracy w orzecznictwie sądowym

Diagram nr 1. Przyczyny ciężkich i śmiertelnych wypadków przy pracy w orzecznictwie sądowym

5.2.Opinie biegłych sądowych

a) W 2013 r. Jan Kowalski rozpoczął pracę o godz. 6:00. Po przebraniu się w robocze ubranie i pobraniu szpuli drutu spawalniczego (o masie ok. 15 kg) w kartonie udał się w kierunku wieży przy obiekcie AA, gdzie miał wykonać spawanie styku montażowego na wysokości ok. 11 m (z w pełni zabezpieczonego pomostu, odebranego przez nadzór budowy). Idąc do miejsca pracy, tj. do drabin wieży, musiał przejść płytą pomostu obok nieodeskowanego otworu. Trzymając w rękach paczkę z drutem spawalniczym, najprawdopodobniej potknął się, poślizgnął albo nie zauważył otworu, stracił równowagę i wpadł w otwór płyty wiaduktu pomiędzy poprzecznicami XX i YY w segmencie ZZ, o wymiarach 3 x 5 m, i spadł z wysokości ok. 5 m na podłoże z piasku. Zgon nastąpił w wyniku upadku z wysokości. Obrażenia, jakich doznał Jan Kowalski na skutek upadku, to: stłuczenie nosa, pęknięcie łuski kości skroniowej lewej, złamanie żeber w linii przymostkowej i pachowej przedniej prawej, w jamie opłucnej obecność 1000 ml płynnej krwi, worek osierdziowy rozerwany na ścianie przedniej, serce w ścianie przedniej prawej komory rozerwane na dł. 4 cm, kręgosłup — rozerwanie pomiędzy Th3 a Th4. Jak wynika z zeznań świadków wypadku, należy stwierdzić, że sposób zabezpieczenia krawędzi pola otworu płyty wiaduktu pomiędzy poprzecznicami XX i YY w segmencie ZZ o wymiarach 3 x 5 m wiaduktu AA nie był prawidłowy, wystarczający i zgodny z przepisami bhp. Poświadcza to upadek Jana Kowalskiego z wysokości ze skutkiem śmiertelnym. Jan Kowalski przemieszczał się w pobliżu niezabezpieczonego otworu technologicznego, idąc do swojego miejsca pracy. Panował wtedy półmrok, a lampy były oddalone od tego miejsca o ok. 15 m. Informacja o zagrożeniach w postaci rozciągniętych taśm ostrzegawczych mogła być niewystarczająca lub mogło jej tam nie być.

[1] Analizowanie okoliczności i przyczyn wypadków przy pracy, PIP, Warszawa 2008.

[2] A. Dziedzic, Biegły Sądowy z zakresu bhp, ELAMED, Tarnów, 2020 r, „Promotor” nr 3 2020.

[3] J. Dzierżaniowska, J. Studzińska, Biegli w postępowaniu cywilnym i karnym, Wolters Kluwer, Warszawa 2016.

Koniec darmowego fragmentu książki.

Zachęcamy do zakupu pełnej wersji.